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Despre Timişoara se spune că este 
oraşul (aproape) fără statui. Străbătând 

pieţele, scuarele, bulevardele sale, mă întreb: 
oare când îşi va avea statuile pe care le merită? 
Într-un asemenea oraş se află și cea mai veche 
statuie a Banatului: cea a Sfântului Ioan Nepo-
muk. Nu, nu o căutaţi, căci nu o veţi găsi. Ea 
se află undeva într-un loc public, dar cu greu o 
veţi afla. Curtea Bisericii romano-catolice din 
Iosefin, la încrucişarea bd. Tinereţii cu str. C. 
Brâncoveanu adăposteşte o statuie modestă, 
sculptată în gresie de un artist rămas anonim. 
Din 1932 se află aici. Mâini pioase au aşezat-o, 
în timp, au înconjurat-o cu un grilaj (oare nu 
s-ar putea altul ceva mai discret şi mai  fru-
mos?). Documente  prăfuite  vorbesc  despre 
această statuie, în anul 1720 fiind amplasată 
în faţa Cazinoului Militar. Tot ele mărturisesc    
despre sărbătoarea din 16 mai 1727, când Sfân-

tul Nepomuk a fost declarat patronul spiritual 
al catolicilor din Banat. Prin 1752 (când actuala 
statuie se pregătea să-i ia locul), mica sculptură 
este mutată în zona Liceului Eftimie Murgu şi 
prin 1757 este adăpostită lângă Podul Decebal   
de azi.

În anul 1908, statuia este mutată pe locul 
Ştrandului Termal de azi, loc unde se aflau 
celebrele grădinarii ale oraşului. Epopeea de 
până acum a statuii se termină în 1932. Sculp-
torul timişorean F. Gallas a purces odinioară la 
restaurarea ei. Cinste lui! Şi azi poate fi văzut 
Sfântul Nepomuk, îmbrăcat într-o mantie cu 
guler, desculţ şi cu o cruce în mână. Un îngeraş, 
aflat la picioare, se uită rugător către el. Citi-
tor şi turist totodată, cel ce citeşte aceste rân-
duri poate să-şi îndrepte odată paşii în curtea 
vechii bisericuţe şi să cinstească vechimea sta-
tuii, simplitatea stilului artistic, întrebându-se: 
cine are monumente și nu ştie să le preţuiască 
ce merită?

Bolnavi unanim
Adrian PĂUNESCU

Miroase-a carantină peste veac,
Bolnavii sunt chemați să se supună,
la încercarea ultimă, comună,
să li se spună: nu mai aveți leac…

Și ce-ar fi dacă,
Într-o zi blestemată
Ne-am îmbolnăvi cu toții
Deodată?
Și medici, și pacienți,
Și părinți, și copii?

Ce-ar fi, ce-ar fi
Dacă, brusc,
Ne-am îmbolnăvi,
Dacă n-ar avea
Cine pe cine să mai trateze,
Bandaje și paranteze?

Ce-ar fi dacă,
În urma dreptului legitim
De a ne îmbolnăvi,
Chiar ne-am trezi,
Că ne-am îmbolnăvit
Și n-avem cui ne adresa,
N-avem pe cine chema?

Premoniția geniului

Vai de zilele sihăstriei noastre!

M-am suit la Braniște și în primăvara trecută, 
ca să petrec acolo sărbătorile sfinte ale 
Învierii. Pătru și Șurian își ridicau vârfu-

rile ninse la o mie de metri deasupra Frumoasei și 
Sălanelor. Cum am ajuns sus, am simțit în nări aer 
rece cu mireasmă de iarnă. Bradul se tălăzuia într-
o neclintire neagră; mugurii foioaselor erau încă în 
somn; abia ici și colo creșteau linioare roșcate.

După ce m-am așezat în casa noastră cu mare bu-
curie, împreună cu prietenii, au început să cadă în 
răstimpuri ploi învârtejite de vânturi aspre. Ploua de 
mai multe ori în aceeași zi; erau ploile întârziate ale 
echinocțiului primăverii.

Loc minunat acea Braniște a Domnului, unde n-
ajungeau răutățile oamenilor. Nu ceteam, nu scriam; 
nu primeam vești. Dacă răzbătea mai tare volbura 
ploii, ne așezam în adăpostul nostru la taifasuri lun-
gi. În răstimpurile de răgaz, când se limpezea ce-
rul nopții, mă suiam pe poteci ca să ascult în locuri 
tihnite chemarea cucoșului de munte. Mă duceam 
dincolo de 1500 metri, și fiecare cotlon pe care-l 
cercetam adăogea retragerii mele distanțe incomen-
surabile.

Înainte de asfințitul soarelui, dacă-mi era îngăduit 
de cer, mă suiam nu departe de așezarea noastră, ca 
să observ cu binoclul căprioarele și țapii, în poieni. 
Ori așteptam, în amurg, zborul sitarilor. Femeiuștile 

și-au ales sălaș și au făcut cuib aici în munte. 
Bărbătăușii zboară încă, în zori și în amurg, în tot 
cursul lunii mai. Coborându-mă într-o dimineață 
de la cucoșii cei mari, am auzit strigătul subțire al 
cucoșelului de ieruncă.

În noaptea sfântă, am așteptat cu toții să se 
deschidă portița ceasornicului și să iasă cucul, ca să 
anunțe miezul nopții. Atunci am rostit cuvintele legii 
și am vestit Învierea. Între nopțile senine, aceasta s-a 
întâmplat să fie cea mai înaltă, cu toate constelațiile 
licărind ca niște flori de gheață. Toți prietenii care ne 
aflam acolo, urmați de paznici și oamenii așezării, 
am ieșit cu făclii de brad, înconjurând cu lumini și 
cântări casa. S-a proclamat pentru ziua sfântă pace 
deplină în păduri și ape.

Aș putea să adaug acestor însemnări o întâmplare 
idilică, foarte potrivită cu decorul și împrejurimile. 
Mi-aș putea aduce aminte de una din acele întâmplări 
cu dihănii cum n-au mai fost altele – rezerve ale 
vânătorilor într-o zi de repaos. Sfârșitul petrecerii 
noastre se tulbură însă, deși cerul s-a limpezit și 
strălucește ca în copilăria lumii: căci din mlaștina 
cea părăsită jos, cu răutățile și urile ei, s-a târât cătră 
înălțimile noastre curate dihania veștilor rele.

Această dihanie vine subt înfățișarea unei scrisori 
pe care o aduce cu întârziere un paznic de la Tău. 
Acelui paznic de la Tău i-a lepădat-o un poștaș de 

la Șugag. Ajunsă aici la noi, această dihanie face 
pui – și nu mai avem liniște. Trebuie să ne coborâm 
devale: acolo ne așteaptă interese, procese, comitete, 
consilii, bolnavi, corecturi și alte multe. Viața noastră 
modernă e complicată și mizerabilă; ceasurile noas-
tre de tihnă se împuținează, locurile unde mai putem 
hălădui se îngustează.

Dihania neliniștii vine și-n clipire de fulger, căci 
unul dintre ai noștri a avut ideea nefericită să aducă 
sus un aparat de radio. Cât ne-a bucurat altădată, la 
început, această întocmire isteață a geniului omenesc, 
grăindu-ne amical și cântându-ne cu dulceață! Dar 
după cum vorbirea primitivă și frățească a oameni-
lor a fost curând întoarsă cătră înșelare și viclenie, 
deasemenea născocirea aceasta nouă a început să fie 
pedeapsă și tulburare în scurt timp. Nu mai putem 
trăi fără vești și comunicate.

Vai de zilele sihăstriei noastre! Toate calamitățile 
ne sunt servite regulat de câteva ori pe zi. De vești 
bune n-avem parte; veștile bune n-au haz. Dar câte 
răutăți toate – boli, foamete, incendii, înecuri și cu-
tremure, amenințări catastrofale, de toate avem parte 
și înainte de masă și după masă, și înainte de ceasul 
păstrăvilor și după ceasul păstrăvilor.

Hotărâm izgonirea aparatului de radio.

Mihail SADOVEANU (1938)

Cea mai veche statuie din Banat

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul”, este singurul jurnal care ajunge cu consecvență lunară la cititori din patru județe!



2. mai

 oaia de
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Fii vocea din ziar!

La mulţi ani, Jimbolia! La mulţi ani, jimbolieni!

În 10 aprilie 2020 s-au împlinit 96 de ani 
de când Jimbolia se află sub administrație 

românească. Anul acesta au fost descoperite noi 
informații privind episodul integrării localității în 
corpul României. Detaliile se află în numărul din 
20 aprilie 1924 a publicației „Primăvara”, aflată 
în colecția Muzeului Presei „Sever Bocu”. Aici 
se menționează că pe drumul Comloșului erau 

prezenți 150 de călăreți și aproximativ 200 de 
atelaje gătite pentru sărbătoare. Primirea oficia-
lă a delegațiilor românești a făcut-o în zona gării 
primarul N. Stopfel, iar corul șvăbesc, condus de 
domnul Josef Linster, a intonat în mod precis im-
nul regal al României. Mulțimea s-a deplasat spre 
Primărie, unde s-a desfășurat ceremonia de sfințire 
a drapelului românesc.

Un nou contract de finanţare din fonduri europene

Primăria Jimbolia a obținut finanțare europeană 
pentru construirea unui corp nou al Liceului 

Tehnologic. Cu acest prilej va fi renovată și clădirea 
din centrul orașului (fosta școală agricolă). Primarul 
Darius-Adrian Postelnicu a fost invitat în data de 17 
martie, la sediul Agenției de Dezvoltare Regiona-
lă Vest din Timișoara pentru a semna contractul de 
finanțare din fonduri europene și guvernamentale a 
proiectului „Reabilitare, modernizare și dotare Liceu 
Tehnologic - Str. Republicii, Nr. 50, Oraș Jimbolia, 
Județ Timiș”. Cererea de finanțare, împreună cu stu-
diul de fezabilitate și toată documentația aferentă, 
au fost depuse spre evaluare la ADR Vest în data de 
25.05.2018. Implementarea acestui proiect va avea 

ca rezultat crearea unei infrastructuri educaționale extinse în locația din str. Republicii nr. 50 aparținând 
Liceului Tehnologic Jimbolia, care va include, pe lângă clădirea actuală complet reabilitată și moderni-
zată, o construcție nouă, mărirea și amenajarea zonelor verzi și amenajarea unei săli de sport. În peri-
oada următoare va începe contractarea proiectului tehnic al investiției și apoi o serie de licitații pentru 
stabilirea constructorului și a altor furnizori. Valoarea totală a proiectului este de 11.023.745,69 lei, din 
care suma nerambursabilă (fonduri europene + bugetul național) este de 10.803.270,77 lei. Cofinanțarea 
eligibilă din bugetul local Jimbolia este de 2% din valoarea totală a proiectului, și anume 220.474,92 lei.

Prelungirea termenului pentru palata taxelor şi impozitelor

Conform prevederilor art.V din Ordonanța de Urgență 
privind unele măsuri economice și fiscal-bugetare 

nr. 29 din 18 martie 2020, se prorogă (se prelungește) pri-
mul termen de plată a impozitului pe clădiri, a impozitului 
și taxei pe teren, respectiv a impozitului pe mijloacele de 
transport, aferente acestui an de la 31 martie 2020 la 30 iunie 
2020. De asemenea, contribuabilii care își vor achita inte-
gral, până la 30 iunie 2020, taxele și impozitele menționate 
vor beneficia de bonificația în cuantum de 10%, stabilită prin 
hotărâre a Consiliului Local al Orașului Jimbolia.

Dezinfecţie la Jimbolia

În primele zile ale lunii aprilie, Primăria Orașului Jimbolia a demarat o serie de acțiuni pentru 
combaterea răspândirii virusului COVID-19. Conform prevederilor Ordonanței Militare nr.4 din 

29.03.2020, au fost montate în fiecare bloc de pe raza localității noastre dispozitive cu gel dezinfectant, 
iar o firmă locală acreditată a efectuat operațiuni de dezinfecție în fiecare scară de bloc, în clădirile admi-
nistrate de către Primărie, în locuințele din fondul locativ de stat.

Primarul Darius-Adrian Postelnicu a coordonat personal aceste lucrări. Astfel de acțiuni de dezinfecție 
au avut loc și pe străzile din Jimbolia.

Un articol pe zi

Casa de Cultură a Orașului Jimbolia a demarat, 
în contextul situației actuale, care ne ține, pe 

cei mai mulți dintre noi, în case, acțiunea „Un articol 
pe zi”. Această acțiune își propune să aducă în actua-
litate diferite personalități, momente, locuri sau eveni-
mente. Așadar, toți cei care doresc să afle episoade din 
istoria îndepărtată sau recentă a localității noastre sunt 
așteptați să viziteze pagina de Facebook a entității sus 
menționate.

Lucrări de reabilitare la strada Uzinei

Primăria Jimbolia anunță că au fost finaliza-
te lucrările de infrastructură la obiectivul de 

investiții intitulat „Reabilitare strada Uzinei, amena-
jare parcări și modernizare trotuar”. În cadrul acestui 
proiect important au fost reabilitate căile pietonale, 
partea carosabilă, precum și parcările din zona blo-
curilor cu numerele 1, 2, 10 și 11 aflate pe strada Re-
publicii. Urmează să fie amenajate și spațiile verzi.

Dată fiind situația ac-
tuală ce nu permite 

primirea vizitatorilor sau 
organizarea evenimentelor 
culturale, Muzeul Presei 
„Sever Bocu” a inițiat cam-
pania „Fii vocea din ziar!”. 
Campania are menirea de 

a promova patrimoniul muzeal prin intermediul citi-
rii unor articole ce abordează teme din diferite sfere. 
Astfel, orice persoană care dorește să dea voce unui 
articol, adică să îl înregistreze audio sau audio-vi-
deo, din vremuri mai mult sau mai puțin îndepărtate 
poate să scrie un mesaj pe paginile de Facebook sau 
Instagram ale muzeului (https://www.facebook.com/ 
muzeul-preseiseverbocu/ sau https://www.instagram.
com/muzeulpresei/).

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR



3. mai

 oaia de 
Aquatim

Raportul inginerului Orban
 Dr. Ing. Ilie VLAICU, Director general Aquatim

Apa râului Bega este 
în cantităţi nelimi-

tate și, pentru că are o du-
ritate mai mică, este reco-
mandată pentru industrie.
Temperatura ei este, însă, 
variabilă, ceea ce va în-
semna răcirea ei pe timp de 
vară și încălzirea pe timp de 
iarnă. În cazul ploilor, apa 
râului antrenează impuri-
tăţi, așa încât va trebui fil-
trată. Alimentarea cu apă de 

râu filtrată natural prin fântâni de-a lungul Begăi nu 
poate fi o soluţie, pentru că nu există straturile filtran-
te corespunzătoare. Se estimează că costurile unor 
instalaţii de filtrare vor fi în investiţii, în exploatare 
și întreţinere și vor fi cu mult mai mari decât în cazul 
captării apei de adâncime.

Ignaz Orban constată încheierea tuturor forajelor 
și a lucrărilor pregătitoare pentru a afla calitatea și 
cantitatea corespunzătoare a surselor de apă potabilă 
pentru Timișoara și ajunge la concluzia că aceste re-
zultate nu sunt satisfăcătoare. Trece, astfel, la prezen-
tarea debitelor necesare pentru apa potabilă necesară 
locuitorilor și activităţilor din Timișoara. Consumul 
specific pe cap de locuitor pe zi, inclusiv activităţi in-
dustriale și de altă natură, este estimat la 100 litri. La 
46.000 de locuitori, cât avea pe atunci orașul, rezultă 
un necesar zilnic de 4.600 mc. Proiectarea uzinei de 
apă se va face pentru 60.000 de locuitori, deci pentru 
o capacitate de 60.000 mc, dar și pentru posibilitatea 
unei dezvoltări ulterioare. Pentru a evita consumul 
excesiv și neraţional, Orban indică contorizarea apei 
prin contoare. În plus, reţeaua de alimentare cu apă 
va trebui extinsă pe tot cuprinsul orașului, iar pro-
prietarii de clădiri să fie obligaţi să aducă conducta 
până în imobil și să fie obligaţi a monta atâtea robine-

te câte sunt necesare pentru ca fiecare locuitor să be-
neficieze de apă. Principiul introducerii forţate a apei 
potabile în imobile exclude parţial nevoia de fântâni 
publice,cu excepţia celor ce vor fi montate în pieţe și 
cartiere cu clădiri provizorii.

În anul 1900, inginerul Ignaz Orban prezintă Con-
siliului Local un raport informativ. Potrivit acestuia, 
pentru a rezolva definitiv problema alimentării cu apă 
și a canalizării în Timișoara, sunt necesare următoa-
rele măsuri: încheierea cercetărilor de teren și labo-
rator pentru cunoașterea surselor de apă și a calităţii 
acesteia, asigurarea proiectelor de execuţie pentru 
alimentarea cu apă și pentru canalizare și organizarea 
execuţiei acestora. Până în anul 1900, niciunul dintre 
aceste deziderate nu a fost rezolvat în întregime. Deși 
au fost găsite resurse de apă, analiza lor cantitativă nu 
s-a realizat din cauze materiale, iar concursul pentru 
proiectarea și realizarea canalizării nu a dus la rezul-
tate care să poată fi puse în practică.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Sonet  boem
Ion PRIBEAGU

Restituiri picante

Aseară mi-a venit proprietara,
Madame Ecaterine Bobnăut,
Punându-mi în vedere să mă mut,
Că n-am plătit chiria toată vara.

Am opinat că timpul nu-i trecut,
Că dacă scriu romanul „Donna Clara”,
O să mă proslăvească toată ţara
Din Dorohoi şi până la Sascut.

I-am spus, apoi, că noaptea-i aurită,
Că m-a trădat o damă din elită
Şi a fugit c-un prinţ din Slobozia ;

Şi-am plâns pe-altarul dragostei defuncte,
Şi m-a îmbrăţişat şi … puncte … puncte …
Şi m-a convins că mi-am plătit chiria.

  COVID-19 şi sectorul apei, 
în opinia unui profesionist de top

David Tyler este specialist în domeniul apei din cadrul Grupului de Infrastructură Sustenabilă al Băncii 
Europene pentru Reconstrucție și Dezvoltare (BERD).

Tyler a realizat recent un material complex, destinat colegilor săi specialiști din industria apei europene, 
aplicat pe noua conjunctură critică mondială generată de apariția pandemiei actuale.

Pornind de la evidența că furnizarea de apă potabilă curată și canalizare eficientă reprezintă servicii 
esențiale pentru protejarea sănătății umane și a mediului, specialistul BERD accentuează importanța acestora 
în protejarea populației împotriva tuturor bolilor infecțioase, acum împotriva COVID-19.

„Cel mai important, simplu și preventiv pas pentru reducerea transmiterii bolii COVID-19 este ca oamenii 
să-și igienizeze mâinile frecvent și corect. Acest lucru necesită existența unor servicii de furnizare a apei cu-
rate și de apă uzată eficiente, inclusiv următoarele priorități”, declară David Tyler.

În opinia sa, acestea sunt:
•  continuitatea furnizării serviciilor de apă și apă uzată. Ea reprezintă un factor esențial, în special având în 

vedere că cererea pentru servicii va crește temporar semnificativ (pe durata crizei COVID-19) și nu numai;
•  atenție sporită asupra calității apei potabile din cauza preocupărilor mai mari privind sănătatea și igiena;
•  gestionarea în condiții de siguranță a apei uzate și/sau a reziduurilor;
•  nevoia de operare și întreținere dedicată a rețelei infrastructurii critice, în mod ideal un sistem rezistent, 

care să dispună de suficiente piese de schimb, protecție și personal-cheie calificat;
•  educarea comunității ar trebui să fie în continuare o activitate complementară, sănătatea publică ar trebui 

să fie o prioritate.
Ca un corolar al studiului extrem de vast, specialistul David Tyler punctează viziunea BERD privind ser-

viciile de apă și apă uzată, cu sprijin și obiective, transparent și precis.

Crenguţa RADOSAV

Ştiinţa, între curiozitate 
şi descoperire

În anii ’60, microbiologul Thomas Brock, 
însoțit de un student, făcea muncă de cerce-

tare în parcul natural Yellowstone. La un moment dat, 
ceva mai neobișnuit i-a atras atenția. În apele unui iz-
vor termal, Brock a dat peste niște straturi aurii pe care 
creșteau populații de microorganisme. S-a dovedit că 
acestea conțineau un microb ce poate produce enzime 
remarcabile prin rezistența lor la temperaturi ridicate.

Astăzi, peste mai bine de jumătate de secol, enzi-
mele cu pricina sunt „piesele” de bază folosită de teh-
nica PCR (polymerase chain reaction), o metodă fo-
losită pe scară largă în laboratoarele de biologie din 
întreaga lume, pentru studiul mostrelor mici de mate-
rial genetic. Dacă acronimul vă sună cunoscut, nu vă 
înșelați, aparatura PCR se folosește și la testarea pentru 
COVID-19. Aplicațiile acestor enzime termorezistente 
sunt și altele, la fel de importante pentru lumea biome-
dicală, cum ar fi replicarea ADN și ARN, dar noi ne 
oprim aici, amintindu-ne că una dintre trăsăturile cheie 
necesare pentru munca științifică este… curiozitatea.

Loredana LEORDEAN

Aquatim ajută la amenajarea spitalului militar de campanie 
de la Timişoara

Echipele Aquatim de mentenanță contribuie la 
amenajarea spitalului militar de campanie, 

de la Stadionul CFR din Timișoara, prin asigurarea 
utilităților de apă și canalizare. Colegii noștri se ocu-
pă de conectarea întregului ansamblu de tratament și 
izolare la rețeaua publică de apă, asigurarea sistemelor 
necesare pentru stingerea incendiilor, precum și de re-
alizarea instalațiilor interioare de alimentare cu apă și 
canalizare. Lucrările la acest spital de campanie, ce va 
prelua cazurile ușoare și medii de pacienți cu coronavi-
rus, au început recent și sunt în plină desfășurare.

Aquatim a susținut încă de la declanșarea pandemiei 
eforturile cadrelor medicale din „linia întâi”, prin donarea 
a câte 100.000 de lei pentru Spitalul de Boli Infecțioase 
„Victor Babeș” și Clinica de Anestezie și Terapie Intensi-
vă din cadrul Spitalului Clinic Județean de Urgență „Pius 
Brînzeu” din Timișoara și prin  conectarea zonei de ca-
rantină de la „Spitalul Victor Babeș” la apă și canalizare.

Implicarea noastră în construcția spitalului de campanie  din Timișoara este un gest firesc de susținere a 
comunității și de solidaritate cu eforturile comune de luptă pentru stoparea pandemiei.

Loredana LEORDEAN

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Întrebări frecvente pe perioada stării de urgenţă

 Despre şomajul tehnic
Măsurile de sprijin privind șomajul tehnic pot fi 

accesate de orice societate comercială, indiferent de 
mărime sau de numărul  de angajați?

Accesarea măsurii de sprijin privind indemnizația 
pentru șomaj tehnic suportată de Stat nu este condiționată 
de mărimea firmei sau de numărul de angajați.

Cuantumul indemnizației pentru șomajul tehnic, 
suportată de către Stat, este de 75% din salariul brut 
sau din salariul net?

Cuantumul indemnizației pentru șomajul tehnic 
este de 75% din salariul BRUT, dar nu mai mult de 
75% din câștigul salarial mediu brut utilizat la funda-
mentarea bugetului asigurărilor sociale de stat.

Cine solicită indemnizația pentru șomajul tehnic 
suportată de Stat? Angajatorul sau angajatul?

Angajatorul va face toate demersurile privind 
șomajul tehnic, conform Codului Muncii, și se va adre-
sa agențiilor județene pentru ocuparea forței de muncă 
pentru a primi fondurile necesare plății indemnizațiilor 
pentru șomajul tehnic destinate angajaților.

Care este perioada în care plata indemnizației pen-
tru șomajul tehnic este suportată de Stat?

Indemnizațiile pentru șomajul tehnic sunt suportate 
din bugetul asigurărilor pentru șomaj pe perioada stării 
de urgență.

Plata șomajului tehnic este virată de către Stat în 
contul angajatorului sau cel al angajatului?

Plata aferentă indemnizațiilor pentru șomaj tehnic 
ale angajaților se face în contul angajatorului, urmând 
ca acesta să achite contribuțiile aferente indemnizațiilor 
și să facă plățile în conturile angajaților.

Poate un angajator să recurgă la concedierea tu-
turor angajaților, fără a apela mai întâi la varianta 
șomajului tehnic?

Angajatorul, dacă decide să recurgă la concediere, 
nu este obligat să apeleze mai întâi la varianta șomajului 
tehnic, dar concedierea se va face doar în conformitate 
cu prevederile Codului Muncii, mai exact, respectând 
art. 75 alin. (1) din Legea nr. 53/2002 - Codul Muncii, 
care stipulează că în cazul concedierii, angajatul trebu-
ie să beneficieze de dreptul la un preaviz ce nu poate fi 
mai mic de 20 de zile lucrătoare.

În situația în care angajatorul a suspendat contrac-
tele de muncă ale angajaților, în urma instituirii stării 
de urgență prin Decretul Președintelui României din 
data 16.03.2020, acesta este acoperit de măsura de 
sprijin privind șomajul tehnic pentru perioada dintre 
instituirea stării de urgență și publicarea în Monitorul 
Oficial a OUG nr. 30/2020?

Da, în cazul angajatorilor afectați direct de deciziile 
emise de autoritățile publice competente potrivit legii, 
pe perioada stării de urgență. Schema de sprijin pri-
vind șomajul tehnic acoperă întreaga perioadă a stării 

de urgență instituită prin Decretul Președintelui Ro-
mâniei, pentru salariații angajatorilor a căror activitate 
a fost afectată direct de deciziile emise de autoritățile 
publice competente, potrivit legii, pe perioada stării 
de urgență. Astfel, este prevăzut la art. XI alin. (2) 
lit. a) dreptul de a beneficia de indemnizația pentru 
șomaj tehnic, suportată din bugetul asigurărilor pentru 
șomaj, singura condiție fiind obținerea unui certificat 
de situații de urgență emis de Ministerul Economiei, 
Energiei și Mediului de Afaceri.

În schimb, în situația salariaților angajatorilor care 
și-au redus activitatea ca urmare a efectelor epidemiei 
COVID-19, art. XI alin. (2) lit b) și alin. (3) prevede 
dreptul acestora de a beneficia de indemnizația pentru 
șomaj tehnic suportată de Stat, condiția fiind depune-
rea de către angajator a unei declarații pe proprie răs-
pundere prin care arată că înregistrează o diminuare a 
încasărilor din luna anterioară depunerii declarației, cu 
un procent de minimum 25% față de media încasărilor 
din perioada ianuarie-februarie 2020 și că nu are capa-
citate financiară pentru a plăti toți salariații.

Mențiunea importantă, în acest caz, este că angaja-
torii pot beneficia de plata acestor indemnizații pentru 
cel mult 75% dintre angajații care au contracte indivi-
duale de muncă active la data intrării în vigoare a OUG 
nr. 30/2020. Așadar, pentru angajatorii prevăzuți de art. 
XI lit. b) care au suspendat contractele de muncă ale 
angajaților anterior publicării în Monitorul Oficial a 
OUG nr. 30/2020, perioada dintre instituirea stării de 
urgență prin Decretul Președintelui României și data 
publicării OUG nr. 30/2020 în Monitorul Oficial nu este 
acoperită de măsura de sprijin privind șomajul tehnic.

Persoanele fizice autorizate a căror activitate a fost 
afectată de instituirea stării de urgență beneficiază de 
vreo măsură de sprijin din partea Statului?

Da. Persoanele fizice autorizate se încadrează în cate-
goria descrisă de art. XV al OUG nr. 30/2020, mai exact 
„alți profesioniști, astfel cum sunt reglementați de Legea 
nr. 287/2009 privind Codul Civil, care nu au calitatea de 
angajatori”. În situația în care aceștia întrerup activitatea 
total sau parțial, în baza deciziilor emise de autoritățile 
publice competente potrivit legii, beneficiază, pe perioa-
da stării de urgență, de o indemnizație egală cu salariul 
minim brut pe țară garantat în plată stabilit pentru anul 
2020, acordată din bugetul general consolidat.

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Despre zilele libere pentru 
supravegherea copiilor

Măsuri suplimentare la nivelul administraţiei oraşului Făget
Marcel AVRAM, Primar al oraşului Făget

Având în vedere con-
textul epidemio-

logic existent în județul 
Timiș și, în mod special, în 
orașul Făget, în urma ana-
lizei situației existente, Co-
mitetul Local pentru Situații 
de Urgență al orașului Fă-
get, întrunit în ședință de 
urgență, a hotărât, cu unani-
mitate de voturi ca pe raza 
orașului Făget și a satelor 
aparținătoare, să instituie 

obligativitatea purtării mijloacelor de protecție a gurii 

și a nasului de către cetățeni în spațiile publice, precum:
- instituții publice,
- spații comerciale,
- dispensare,
- șantiere,
- farmacii,
- mijloace de transport în comun.
Se pot folosi măști medicale, măști de pânză, eșarfe 

sau orice alte mijloace de protecție care să acopere 
gura și nasul.

Totodată, se recomandă, privind modul de folosire 
a măștii de protecție, ca înainte de a pune o mască, 
cetățenii să se spele bine pe mâini cu apă și săpun, ori 
să folosească gel antibacterian pe bază de alcool.

Înainte de a îşi acoperi gura și nasul cu mască, 
cetățenii sunt sfătuiți să se asigure că nu există decalaje 
între mască și față.

Se va evita atingerea măștii pe timpul folosirii ei, 
iar dacă totuși se întâmplă acest fapt, atunci oamenii 
îşi vor spăla, înainte, mâinile cu apă și săpun, sau vor 
folosi gel antibacterian pe bază de alcool.

Dacă masca se umezește se va înlocui cu una nouă. 
Masca se poate dezinfecta prin spălare și sterilizare cu 
fierul de călcat.

Atunci când se scoate masca, nu trebuie atinsă par-
tea din față a măștii, ea se va da jos pe partea din spate.

Întrebări frecvente pe perioada stării de urgenţă

De când se poate solicita acordarea de zile li-
bere pentru supravegherea copiilor având în vede-
re faptul că angajatorii invocă lipsa normelor de 
aplicare a Legii nr. 19/2020?

Legea se aplică începând cu data de 21 martie 
2020, respectiv data publicării Hotărârii de Guvern 
nr. 217/2020 în Monitorul Oficial, hotărâre care 
stabilește efectiv numărul de zile libere, modul 
efectiv de aplicare a legii și modalitatea prin care 
angajatorii pot deconta sumele de bani.

Pentru a beneficia de zile libere pentru suprave-
gherea copiilor conform Legii nr.19/2020, angaja-
tul poate fi obligat de către angajator să epuizeze 
mai întâi zilele aferente concediului de odihnă pe 
anul în curs?

Nu. Dreptul la concediu de odihnă anual nu poa-
te forma obiectul vreunei cesiuni, renunțări sau li-
mitări, conform art. 144 alin. (2) din Codul Muncii.

În situația în care ambii părinți ai copilului sub 
12 ani sunt cadre medicale în sistemul public de 
sănătate, poate unul dintre ei să beneficieze de zile 
libere pentru supravegherea copiilor?

În această situație niciunul dintre părinți nu poa-
te beneficia de zile libere, dar unul dintre părinți 
beneficiază suplimentar de o indemnizație de 75% 
din salariul de bază, dar nu mai mult de 75% din 
câștigul salarial mediu brut utilizat la fundamenta-
rea bugetului asigurărilor sociale de stat.



5. mai

 oaia 
de Lipova

Mircea JICHICI - Primar al orașului Lipova

În una din aceste zile de 
primăvară, când vântul 

părea să se îndemne la tăcere 
ca să asculte zvonuri nelămu-
rite și ecouri de departe; când 
nici soarele nu apăruse, pe de-
plin, temându-se că lumina lui 
ar putea să stingherească, într-
o astfel de zi, am pornit spre 
orașul Lipova. Ar fi trebuit să-l 

întâlnesc, la biroul său pe edilul orașului, spun ar fi 
trebuit, pentru că, înainte de a ajunge la sediul pri-
măriei, l-am zărit urmărind lucrările de asfaltare a 
drumurilor din Lipova. Am oprit, ne-am salutat și am 
stat de vorbă, discutând aceleași probleme pe care, 
după cum a spus dânsul, „le putem discuta și aici la 
fel de bine ca la birou”.

Domnule primar, ne întâlnim pe drum, dumnea-
voastră venind tot de pe drum, vă întreb când ați 
semnat contractul pentru lucrările străzilor de unde 
ați venit acum?

4 Pentru proiectul privind „Reabilitarea infras-
tructurii rutiere pe străzile 9 Mai, Crucii, Cloșca, 
Horia, Miron Costin, Mărășești, Oituz și Ștefan cel 
Mare, contractul de lucrări a fost semnat în vara 
anului 2019, iar lucrările au fost demarate conform 
condițiilor prevăzute cu firma constructoare, în 
luna octombrie  a aceluiași an. Ele se află în plină 
desfășurare, lucrările ajungând până în prezent pe 
5 din cele 8 străzi. După Str. Ștefan cel Mare și Str. 
9 Mai, au urmat și străzile Mărășești, Crucii și Oituz 
acestea fiind asfaltate: fiecare dintre aceste străzi, 
are în prezent asfalt pe partea carosabilă și trotu-
are. Acestora le urmează ultimele trei străzi răma-
se: Cloșca, Horia și Miron Costin, pentru ca până în 

toamna acestui an, proiectul să ajungă la final.
Din câte știu, lucrările pe acest pachet de străzi 

ridică niște probleme diferite de alte lucrări de 
același gen?

4Da, pentru că este vorba de străzi în pantă, 
străzi greu accesibile, străzi cu pavaj foarte vechi, 
care nu au fost asfaltate niciodată și ca urmare a 
introducerii rețelei de apă și canal din ultimii ani,  
starea lor actuală este una precară.

Să înțeleg, atât eu, cât și cititorii noștri din orașul 
Lipova, că aceste lucrări ridică un grad de complexi-
tate cu totul aparte?

4Da, lucrările realizate pe aceste străzi sunt 
unele complexe, cuprinzând toate etapele necesa-
re, astfel încât rezultatul final să fie unul frumos, 
de înaltă calitate, iar străzile, care la începutul lu-
nii decembrie aveau o imagine nu tocmai bună, fiind 
într-un stadiu destul de avansat de degradare, au 
în prezent o imagine cu totul nouă, modernă, de-

venind astfel străzi frumoase și ușor accesibile, 
fără gropi, noroi și alte aspecte de acest gen care 
îngreunau până nu demult circulația rutieră și pie-
tonală pe aceste străzi.

Mai aveți și alte lucrări, pe agenda dumneavoas-
tră de lucru, destinate, evident, locuitorilor orașului 
Lipova din zona despre care discutăm?

4Conform proiectului, da, sunt prevăzute lu-
crări de reabilitare, asfaltare, vor fi amenajate tro-
tuare. Odată cu finalizarea lucrărilor,  toate aceste 
străzi vor primi o imagine cu totul nouă, pe care 
accesul și circulația se va realiza în cele mai bune și 
moderne condiții.

Când preconizați să definitivați lucrările la obiec-
tivul despre care vorbim?

4Lucrările din cadrul acestui proiect vor ajunge 
la final până în toamna acestui an.

Nu pot să nu vă întreb, în finalul dialogului nos-
tru, despre valoarea la care se ridică acest proiect?

4Proiectul privind „Reabilitarea infrastructurii 
rutiere pe străzile 9 Mai, Crucii, Cloșca, Horia, Mi-
ron Costin, Mărășești, Oituz și Ștefan cel Mare” are 
o valoare totală de peste 5,5 milioane de lei.

Și cum ați reușit să faceți rost de banii necesari?
4Cu sprijinul Ministerului Dezvoltării prin Pro-

gramul Național de Dezvoltare Locală.
Ce mesaj vă vine în minte acum, pentru locuitorii 

orașului dumneavoastră, de aici, de lângă muncitorii 
drumari?

4Să ne mai limpezim puțin mințile prin lucruri 
pozitive și să mulțumim Bunului Dumnezeu pentru 
vremea prielnică care ne-a permis începerea reabi-
litării și asfaltării pe aceste străzi.

Sã ne mai limpezim puþin minþile prin lucruri pozitive

 Dialog consemnat de 
Roxana FURDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Acţiuni periodice de dezinfecţie au avut loc pe străzile oraşului Lipova, precum şi la 
toate scările de bloc, din fiecare cartier de pe raza oraşului Lipova

Încă din luna martie, odată cu declararea stării 
de urgenţă la nivel national şi conform măsu-

rilor prevăzute prin Planul de măsuri aprobat la nivel 
local, precum şi în urma măsurilor adoptate conform 
Ordonanţelor Militare ulterioare, Primăria Oraşului 
Lipova a asigurat încă de la începutul acestei situa-
ţii, dezinfecţia străzilor din oraş şi ulterior, odată cu 
adoptarea Ordonanţei Militare nr.4 / 29.03.2020, şi 
dezinfecţia scărilor de bloc.

Până în prezent, atât pe străzile oraşului Lipova, 
cât şi la scările de bloc din oraş, au avut loc câte două 
acţiuni distincte, pentru dezinfecţie, aceste acţiuni, 
patru în total (două pentru străzi şi două pentru scări-
le de bloc), fiind desfăşurate în zile diferite.

Dezinfecția s-a realizat pe baza unor soluții spe-
ciale, pe baza de clor, utilizate în acest tip de acțiuni.

Firma care s-a ocupat de dezinfecția scărilor de 
bloc,  a  asigurat că atât acțiunea din data de 01.04, 
cât și cea din 08.04,  au fost realizate conform stan-
dardelor și regulilor impuse în acest gen de situații, 
luându-se toate măsurile necesare, astfel încât loca-
tarii să nu fie afectaţi în vreun fel de aceste soluţii 
utilizate,  fiecare scară de bloc fiind parcursă la toate 
etajele, de reprezentanții firmei, aflați pe teren şi exis-
tând afişat câte un anunţ cu intervalul orar necesar de 
respectat de către locatari, odată cu finalizarea acţiu-
nii pe fiecare scară de bloc.

Solidaritate şi unitate

Mai multe firme din Oraşul Lipova au fost 
alături de oameni şi instituţii, în perioada de 

criză declanşată odată cu apariţia virusului COVID 
19. Firmele s-au alăturat Primăriei Oraşului Lipova şi 
Filialei de Crucea Roşie Lipova şi au dorit să vină în 
ajutorul instituţiilor şi cetăţenilor, prin diverse metode.

Firma S.C. Naturana S.A., a ales să fie alături de 
oameni și instituțiile orașului Lipova, producând în 
cursul acestei săptămâni un număr însemnat de măști, 
care au ajuns la Spitalul Orășenesc Lipova, Crucea 
Roșie Lipova și alte instituții și firme din oraș, ai că-
ror angajați își continuă activitatea pentru a fi alături 
de comunitate și au nevoie de aceste măști. 

Firma S.C. Oechsler România S.R.L. – donaţie de 
5000 euro către Spitalul Orăşenesc Lipova.

S.C. Oechsler România S.R.L. cu sediul în ora-
şul Lipova, a ales să fie alături de Spitalul Orășenesc 
Lipova în această perioadă grea, cu o donație în va-
loare de 5000 de euro, bani utilizați pentru achiziția 
materialelor necesare în vederea desfășurării în cele 
mai sigure și optime condiții, a activităților derulate 
în cadrul Spitalului Orășenesc Lipova.

Alimente în cantităţi însemnate şi mâncare caldă,  
au fost donate către „Crucea Roșie Lipova” de firmele 
„Sorin Alplast”, „OK Frații”, „Pabb Stars”, „Restaurant 
Class” și „Restaurant La Tase”.  Alimentele şi mâncarea 
caldă au ajuns, rând pe rând,  la sediul „Crucea Roșie 
Lipova”, ai căror echipe de voluntari s-au ocupat, în 
fiecare săptămână, să fie împarțite la familii și persoane 
care au atât de mare nevoie de aceste alimente.



6. mai

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Virgil BUNESCU - Primar al comunei Giarmata

Frumoasele eveni-
mente trăite, în lu-

nile din urmă, de localnicii 
comunei Giarmata, organi-
zate de domnul primar Virgil 
Bunescu, au întârziat acest in-
terviu realizat cu domnia sa în 
lunile trecute. Domnul primar, 
dorind să ilustrăm bucuria 

oamenilor din comună la acele evenimente și după 
aceea interviul. Așa am și procedat, publicând 
acum dialogul nostru cu convingerea că este la fel 
de actual ca în ziua în care l-am realizat.

Domnule primar, aveți un cartier foarte frumos 
acum în construcție, în Giarmata, destinat tinere-
tului. Ce noutăți mai aveți în acest proiect?

4Noi avem nevoie de cât mai mulți tineri în 
comuna Giarmata, să vină și să se mute aici, în 
localitate. Aș dori să extindem cartierul nou al Ti-
neretului și să dăm teren pentru construcția de 
case, în special tinerilor. De aceea vom continua 
politica pe care am avut-o până acum.

Dacă tot vorbim de tineri, câte locuri ați acor-
dat tinerilor în Cartierul Primăverii?

4Am acordat deja 350 de locuri în Cartierul 
Primăverii. Avem și 20 de locuri de case în cartie-
rul Tineretului, dar noi vrem să dezvoltăm acest 
cartier. Așadar în următorii 2-3 ani, vrem să mai 
acordăm 150 de locuri. De aceea începem să ne 
pregătim de acum cu infrastructura: drumuri 
asfaltate, rețea de apă, canalizare, curent elec-
tric, inclusiv cu un parc frumos de joacă și diver-
tisment pentru copii, dar și unde cetățenii să vină 
și să se simtă bine în natură. Parcul  l-am inaugu-
rat. Giarmata este o comună în plină dezvoltare.

Câți locuitorii are azi comuna dumneavoastră, 
ținând seama de ritmul ei teribil de dezvoltare?

4Numărul locuitorilor se apropie de 10.000. 
De aceea, tot acolo vrem să extindem zona de 
agrement care va polariza în jurul acestui carti-
er. Vom face o bază sportivă modernă pentru un 
cartier modern.

Vreți să construiți și un Aqualand?
4Mai mult chiar, avem deja investitori care 

s-au arătat interesați să construiască un aqua-
land la nivel european cu toate facilitățile, pe 
30 de ha, așa cum există în marile orașe euro-

pene. Noi am făcut prospecțiuni și s-a consta-
tat că există apă termală la aproximativ 800 de 
metri adâncime. Acum suntem în faza când ne 
luăm autorizația pentru a putea săpa să obținem 
această apă, dar pentru asta avem nevoie de 
aviz de la Autoritatea Națională de Resurse Mi-
nerale. Suntem în faza de a-l obține și eu consi-
der că în doi-trei ani această zonă va fi de mare 
interes nu numai pentru Giarmata, ci chiar pen-
tru Timișoara, fiindcă Timișoara nu deține o zonă 
care să aibă apă termală. Mai mult decât atât, 
vom amenaja locul de distracție unde omul să se 
simtă bine, înconjurat de natură și de verdeață. 
Vrem ca locația să fie un punct de distracție nu 
numai pentru cei care vin la Giarmata, ci mai ales 
pentru cetățenii din comună, fiindcă ei merită să 
aibă o asemenea zonă de agrement unde să se 
retragă, atunci când vin de la serviciu sau în zilele 
libere să aibă clipe de liniște, destindere.

În acel loc preconizați să existe spațiu și pentru 
anumite activități sportive?

4Evident, acolo vrem să ne desfășurăm 
activitățile sportive - evenimente pe care le 
desfășurăm anual în comună. Este clar că pe lân-
gă muncă avem nevoie și de destindere. Vrem 
să facem în comună un loc destinat acestor 
activități necesare cetățeanului, modern, care 
suferă din cauza stresului și a muncii uneori exa-
gerate. Acesta este un proiect pe care îl vom pu-
tea pune în practică.

Domnule primar, veți avea finanțare?
4Am analizat problema și bugetul ne permi-

te să facem un asemenea proiect foarte necesar, 
după cum am spus, și modern. Avem un buget des-
tul de generos și poate unii se întreabă cum așa?

Tot astfel mă întreb și eu, știind cât de greu se 
procură fondurile.

4 Eu răspund că da, fiindcă noi am atras și 
fonduri europene în comună, de la Uniunea Eu-
ropeană. Păcat să nu reușim să atragem mai 
mulți bani care există acolo la Bruxelles și trebuie 
folosiți. Pentru că avem nevoie de acești bani și 
noi am înțeles acest fapt.

Ați reușit, după câte cunosc, să atrageți, printr-
o documentație serioasă, bine pusă la punct, fon-
duri substanțiale. Vă felicit!

4Mulțumesc, este adevărat că am reușit să 

atragem fonduri generoase. Prin urmare, bugetul 
local îl putem utiliza în proiecte de suflet cum am 
mai spus și în alte interviuri. Poți să construiești 
străzi, canale, rețele de apă, este adevărat, omul 
are nevoie de aceste lucruri. Poți să construiești 
școli, grădinițe și blocuri, dar trebuie să fii atent 
și la sufletul omului! Și atent fiind, să îi oferi și ce 
are el nevoie.

Adică?
4 Adică parcuri, zone de divertisment, eve-

nimente culturale, servicii de sănătate eficiente. 
Așadar, toate acestea am ales să le facem din bu-
getul local - de la oameni din Giarmata, pentru 
oamenii din Giarmata.

Pentru anul 2020 ce proiecte importante veți 
mai avea?

4În anul 2020, vom continua proiectele înce-
pute în 2019, dar pentru mine există marea pro-
vocare: de a demara marele proiect al canalizării 
localității și introducerea rețelei de apă. În 2020 
vom finaliza asfaltarea tuturor străzilor din comu-
nă. Mai avem foarte puțin. De fapt provocarea cea 
mai mare pentru mine este finalizarea noii școli.

Un proiect mare, domnule primar, un proiect 
grandios aș spune.

4Întradevăr, un proiect foarte mare, foarte 
frumos și spectaculos, dar și foarte necesar. Un 
proiect de suflet de care au nevoie copiii comunei 
și ar fi o mândrie pentru părinți, fiindcă micuții lor 
vor învăța într-o școală nouă, modernă în condiții 
europene. Va fi o școală mare unde vor învăța 
400 de elevi.

La ce sumă se ridică această investiție în 
educație?

4Este o investiție mare de patru milioane de 
euro. Va fi, dragă domnule Miron, o școală mo-
dernă demnă de anul 2020 și de anii ce vor veni. 
Va fi o școală foarte frumoasă și mare. Giarmata 
este în expansiune, numărul copiilor crește.

Cum visați, dacă pot să spun astfel, să faceți Gi-
armata pentru anii ce vor veni?

4Vreau să fac din Giarmata un loc atrac-
tiv, o comună care să aibă condiții moderne de 
învățământ așa cum merită o localitate aflată 
într-o țară a Uniunii Europene în acest secol XXI.

Poþi sã construieºti ºcoli, grãdiniþe ºi blocuri, dar trebuie sã fii atent ºi la sufletul omului!

 Dialog consemnat de 
Gheorghe MIRON

Cititorii ne întreabă, noi răspundem

  Virusuri depozitate

Tot mai mulți cetățeni, din comuna Giarma-
ta, mi-au adresat diferite întrebări legate de 

sursa pandemiei de coronavirus. Ei bine, acest fapt, 
mi-a readus în memorie sinopsisul filmului „Aler-
ta” turnat în 1995 în regia lui Wolfgang Petersen cu 
Dustin Hoffman, Rene Russo și Morgan Freeman. 
Citiți cu atenție sinopsisul și veți vedea licărind la 
capătul întrebărilor dumneavoastră legate de coro-
navirus, multe asemănări.

„O boală virulentă de proveniență africană este 

adusă accidental în Statele Unite. Colonelul Sam 
Daniels și echipa sa de medici militari trebuie să gă-
sească sursa și rădăcinile virusului înainte ca acesta 
să ucidă întreaga populație a țării. Povestea începe 
în Zair, în 1967: doi bărbați în costume speciale cer-
cetează apariția unui virus ciudat care face ravagii 
în zonele de provincie. Acțiunea se mută imediat 
în prezent, în modernul Institut American de Boli 
Infecţionase aparținând de armata americană, unde 
multe virusuri teribile sunt depozitate și studiate! 
Colonelul Daniels și oamenii săi se pregătesc să ple-

ce cu avionul în Zair pentru a investiga noul virus. 
Daniels se teme că, dacă nu va fi izolat urgent, acest 
virus va produce epidemii de proporții inimaginabi-
le. Din păcate, maimuța-gazdă a virusului, capturată 
în Africa și trimisă cu vaporul spre San Francisco 
scapă în libertate, iar cei care au venit în contact cu 
ea sunt infectați. Investigațiile colonelului Daniels 
sunt îngreunate cu atât mai mult cu cât doi oficiali 
importanți ai armatei americane încearcă să ascundă 
de câtva timp gravitatea situației.” Și filmul a fost 
realizat acum 25 de ani! Mai aveți întrebări?

Roxana FURDEAN

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON
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În atenţia beneficiariilor de venit minim garantat 
din comuna Remetea Mare

La trecuta noastră întâlnire domnul primar 
mi-a spus că dorește ca prin intermediul jur-

nalului interregional „Banatul” să publicăm, pentru 
o cunoaștere mai detaliată, planul de acțiuni și lu-
crări de interes local pentru repartizarea orelor de 
muncă ce urmează a fi efectuate în anul 2020 de 
către beneficiarii de venit minim garantat. Ceea ce 
și facem...

Planul de acțiuni sau de lucrări de interes local 
pentru repartizarea orelor de muncă ce urmează a 
fi efectuate de către beneficiarii de venit minim ga-
rantat conform Legii nr. 416 / 2001, pentru anul 
2020:

- curățat zăpada în perimetrul Primăriei;
- curățat zăpada în intersecțiile drumurilor;
- curățat zăpada în incinta și în jurul instituțiilor 

publice;
- colectat zilnic reziduuri stradale – căute lângă 

coșul de gunoi;
- împrăștiat sare și nisip la intersecții de dru-

muri;
- igenizat parcurile pentru copii și zonele cu 

spații verzi;
- igenizat spațiile din jurul instituțiilor publice;
- igenizat zonele de intrare în localitate;

- igenizat, cosit, văruit pomi de pe domeniul pu-
blic;

- curățat șanțuri și podețe aferente zonei primă-
riei;

 - săpat spațiile verzi și pregătirea de plantat 
flori;

- plantat flori și arbuști ornamentali;
- reparat și vopsit amenajările din parcurile de 

joacă pentru copii;
- udat spații verzi;
- colectarea frunzelor pe timpul toamnei și de-

pozitarea lor în locuri amenajate.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 Ilie GOLUBOV -  Primar al comunei Remetea Mare

Domnule primar, am 
vorbit, în rândul trecut 

despre investiții, despre școală, 
despre proiecte, evidențiind 
faptul că priviți introducerea 
gazului la Ianova ca pe una din 
cele mai importante investiții 
ale acestui an.

4Fără a uita de extinde-
rea pentru PUZ-uri în comuna 

Remetea Mare și a rețelei de instalație electrică.
Exact. Aș dori să-mi vorbiți acum, în puținul timp 

pe care îl avem la dispoziție și despre Agenda cultu-
ral-sportivă și de tineret a comunei dumneavoastră.

4Ei, deși am aprobat Agenda cultural-sportivă 
și de tineret pe anul în curs, odată cu sumele de bani 
necesare desfășurării activităților cultural-sportive 
și de tineret, iată că evenimentele din această peri-
oadă a pandemiei numită coronavirus, ne obligă să 
amânăm anumite acțiuni planificate cu mult timp 
înainte, unele chiar având de-a lungul anilor o dată 
binestabilită.

Totuși, le putem consemna?

4Desigur, am avut aprobate sumele necesare 
pentru două acțiuni în luna aprilie, în localitățile Re-
metea Mare și Ianova cea dintâi sub numele „Hris-
tos a înviat!”, prilejuită de sărbătoarea Paștelui, iar 
cea de a doua, era dedicată „Rugii de la Ianova”. 
Dar, știi cum spune cronicarul: „Nu vremea e sub 
om, ci bietul om sub vremi”. Sperăm totuși, ca ce-
lelalte acțiuni, să fie slobode.

Ele fiind...
4Vorbesc despre acțiunea numită „Ziua copilu-

lui”, închinată copiiilor din Remetea Mare și Ianova, 
în luna iunie, precum și de „Ruga satului”, din Re-
metea Mare, pregătită pentru luna august. Acesto-
ra le vor urma, dacă lucrurile vor intra pe făgașul 
lor normal, încă două acțiuni, cea din septembrie 
intitulată „Toamna se numără bobocii” atât în co-
muna Remetea Mare, cât și în localitatea Ianova și 
bineînțeles, cea închinată sărbătorilor de iarnă, cea 
prin care dorim să salutăm Nașterea Mântuitorului, 
acțiune intitulată „Iată vine Moș Crăciun”, acțiune 
pregătită atât în Ianova, cât și în Remetea Mare.

Pentru activitățile sportive?
4Draga mea, am alocat și pentru buna 

desfășurare a activităților sportive din comuna noas-
tră suma necesară, sumă aprobată de Consiliul Local. 

Din păcate, după cum ați remarcat și dumnea-
voastră, o parte din aceste activități...

4Da, o parte din aceste acțiuni prinse în agenda 
noastră, au suferit și ele din pricina acestei pande-
mii, unele anulate, altele amânate, oricum, dincolo 
de aceste neplăceri cauzate de această stare de 
lucruri, trebuie să evidențiez faptul că activitatea 
noastră privind implementarea proiectelor pregă-
tite nu se va opri.

Domnule primar, sunteți un om credincios, aceas-
tă pandemie, unii o pun pe seama oamenilor, alții pe 
seama lui Dumnezeu. Dumneavoastră ce credeți?

4Roxana dragă, cum să pui răul pe seama lui 
Dumnezeu, când știut este că Dumnezeu nu vrea 
nici măcar moartea păcătosului, dar a oamenilor 
drepți? Sigur că această epidemie, a fost stârnită 
de noi, de oameni, dar indiferent de conjunctura ce 
a determinat explozia ei, să ne rugăm cu toții bunu-
lui Dumnezeu pentru iertare și vindecare.

Vă mulțumesc, domnule primar.
4Și eu îți mulțumesc și te rog să-mi scuzi graba.

Activitatea noastrã privind implementarea proiectelor pregãtite nu se va opri

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem
Domnul Romulus Drăgoi, din comuna Remetea Mare, ne cere informații noi privind 

concediile medicale și indemnizațiile pentru carantină.
Domnule Drăgoi, vă informez că în perioada situaţiei de urgenţă, persoanele asigurate 

cărora li se interzice continuarea activităţii şi pentru care a fost instituită măsura de caran-
tină instituţionalizată sau izolare, în urma unei suspiciuni de infectare cu virusul SARS-
CoV-2, beneficiază de concedii şi indemnizaţii pentru carantină care se acordă pentru pe-
rioada şi pe baza documentelor prevăzute prin ordin al ministrului sănătăţii, în funcţie de 
evoluţia situaţiei epidemiologice.

Astfel a fost majorat termenul în interiorul căruia se poate solicita plata indemnizaţiilor 
de asigurări de sănătate, de la 90 de zile la 180 de zile, pentru certificatele de concediu 
medical acordate în perioada stării de urgenţă instituite în temeiul Ordonanţei de Urgenţă a 

Guvernului nr. 1/1999, cu modificările şi completările ulterioare.
Actul normativ aprobat de Guvern cuprinde reglementări importante şi în privinţa modului de eliberare a certifi-

catelor de concediu medical pentru îngrijirea copilului bolnav pentru persoanele în drept (părinţi, tutori), precizează 
CNAS. Pentru eliberarea certificatelor de concediu medical care cuprind a nouăzeci şi una zi, acordate pentru îngriji-
rea copilului bolnav în vârstă de până la 7 ani, iar în cazul copilului cu handicap, pentru afecţiunile intercurente, până 
la împlinirea vârstei de 18 ani, precum şi pentru copilul bolnav cu afecţiuni grave în vârstă de până la 16 ani, cum 
ar fi afecţiunile oncologice sau malformaţiile congenitale ale sistemului nervos, nu se mai solicită avizul medicului 
expert al asigurărilor sociale. De asemenea, pentru persoanele asigurate care însoţesc copilul bolnav la tratament pe 
teritoriul unui alt stat certificatele de concediu medical se vor elibera de către casele de asigurări de sănătate.

Prevederile care reglementează modul şi durata de acordare a certificatelor de concediu medical de care 
beneficiază persoanele cu COVID-19 se stabilesc în normele de aplicare a OUG 158/2005 privind concediile şi 
indemnizaţiile de asigurări sociale de sănătate, cu modificările şi completările ulterioare.

Din albumul comunei

Ansambluri artistice prezente la Festivalul folcloric internaţional 
„Busuiocul Remeţean”
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Aduc mulţumiri domnului Constantin NICOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Victor MALAC -  Primar al comunei Dumbrăvița

În comuna care cunoaște 
o dinamică a dezvoltă-

rii fără precedent în ultimii ani, 
activitatea administrației se de-
rulează fără întrerupere chiar și 
în această perioadă de serioase 
restricții. Dacă urmărirea, cu 
consecvență gospodărească a 
obiectivelor asumate de prima-
rul comunei este un fapt pe care 
îl putem vedea la fiecare pas fă-

cut prin localitate, am axat, de această data dialogul 
meu cu domnul primar, pe măsurile impuse în contex-
tul riscului de răspândire a acestei epidemii.

Domnule primar, dacă activitatea depusă de 
dumneavoastră în slujba cetățenilor din comuna 
Dumbrăvița, nu cunoaște pauză, doresc să aflu azi, ce 
măsuri ați luat pentru a stopa răspândirea noului co-
ronavirus în comuna dumneavoastră?

4În virtutea Decretului nr 195/16.03.2020, prin 
care s-a instituit starea de urgentă pe tot teritoriul 
țării, în data de 17.03.2020 s-a întrunit în ședință, Co-
mitetul local pentru situații de urgență al comunei 
Dumbrăvița, pentru a lua hotărâri privind adoptarea 
măsurilor locale ce se impun, în contextul riscului de 
răspândire a infecției cu Coronavirus SARS CoV-2.

Ce au vizat aceste măsuri?
4Aceste măsuri au vizat limitele de siguranță și 

disciplină sanitară, distanțarea socială a cetățenilor, 
principalele instituții publice din localitate, bisericile 
transportul, piețele și alimentația publică.

Dispune Primăria comunei Dumbrăvița de mijloa-
cele necesare plăților și...

4Desigur, Primăria Dumbrăvița dispune de mij-
loace moderne de acces și plăți, dovadă că pentru 
persoane fizice, plata impozitelor și a taxelor locale 
a fost efectuată direct, dar și accesând site-ul ghise-
ul.ro, iar pentru persoane juridice, plata taxelor s-a 
făcut prin virament bancar.

Ca măsuri suplimentare?
4Măsurile s-au aplicat rapid și ferm.
Îmi puteți exemplifica?
4În primul rând, activitatea de relații cu publicul 

s-a redus la trei ghișee (registratură, urbanism și ca-
sierie) situate la intrarea în instituție, cu respectarea 
regulilor de disciplină sanitară stabilite de autoritățile 
cu atribuții în domeniu. Apoi, accesul persoanelor 
neautorizate în instituție a fost strict interzis, cu 
excepția personalului angajat, care și-a desfășurat ac-
tivitatea prin rotație, pentru a evita contactul direct.

Pentru toți locuitorii comunei Dumbrăvița s-a su-
gerat să utilizeze mijloace electronice de comunica-
re în vederea depunerii de documente și solicitări.

Pentru cetățenii aflați în situația de izolare?
4S-a înființat linia verde de ajutorare a 

cetățenilor izolați la domiciliu fără posibilitatea de a 
fi ajutați de către membrii de familie sau apropiați, 
pe toată durata stării de urgență, apelând numărul 
unic de telefon: 0730 112 615.

Audiențele?
4Audiențele din cadrul Primăriei Comunei Dum-

brăvița s-au suspendat pe toată durata stării de 
urgență, ședințele Consiliului Local Dumbrăvița se 
desfășoară online, iar pentru probleme deosebit 
de urgente, telefonul meu a stat și stă la dispoziția 
tuturor cetățenilor prin SMS sau prin intermediul 
aplicației WhatsApp.

Dinspre partea școlii, ce îmi puteți spune?
4Școala Gimnazială din Dumbrăvița a pus 

la punct un sistem de predare online, care se 
desfășoară pe perioada suspendării cursurilor. Ast-
fel că, elevii s-au putut loga pe aplicațiile Zoom, 
WhatsApp, Google Class sau Skype pentru a putea 
participa la cursurile oferite de profesorii lor.

Ați operat și acțiuni de dezinfecție?
4Bineînțeles, la începutul lunii aprilie, Primă-

ria Dumbrăvița a demarat o amplă acțiune de 
dezinfecție pe raza comunei care a durat timp de 
câteva zile. Unde era densitate de oameni, la toate 
blocurile de locuințe s-au montat dozatoare cu dez-
infectant și au fost dezinfectate mai ales intrările 
în scara blocului, ghenele de gunoi, aleile de acces 
și parcările aferente blocurilor. Și chiar doresc să 
mulțumesc pe această cale tuturor concetățenilor 
pentru sprijin, atitudine, calm, înțelegerea proble-
maticii precum și pentru solidaritatea și actele cari-
tabile intreprinse.

Evenimente deosebite ați avut în această perioadă?
4Nu am avut cazuri sau evenimente deosebite, 

toți au dat dovadă de un simț civic ridicat, au înțeles 
că nu este de glumă și pericolul încă persistă.

Ce doriți să transmiteți consătenilor dumneavoas-
tră în acest final de dialog?

4Domnișoară Roxana, vreau să rog toți cetățenii 
comunei Dumbrăvița, ca împreună, să mai avem 
puțină răbdare și să sperăm că lucrurile vor intra în 
normal și dacă suntem sănătoși vom recupera întâr-
zierile și neajunsurile.

Telefonul meu a stat ºi stã la dispoziþia tuturor cetãþenilor

În stare de urgență, după cum era și firesc, nu 
s-au oprit total motoarele pe șantierele din 

Dumbrăvița. Dacă în urmă cu doua luni vă vorbeam 
de șantierele de la grădiniță și de la căminul cultu-
ral, ne-am interesat pentru dumneavoastră la doamna 
inginer Lăcrămioara Cristescu, manager de proiect la 
„Stația de tratarea, aducțiuni și magistrale apa pen-
tru localitatea Dumbrăvița, județul Timiș”, proiect 
cu finanțare de la Ministerul Dezvoltării Regionale și 
Administrației Publice, în valoare de cinci milioane 
de euro. Cum știm că apa potabilă în sistem centrali-
zat, trebuie să fie sanogenă şi curată, am obținut amă-
nunte.

Adică, apa de la robinet trebuie să fie lipsită de 
microorganisme, paraziţi sau substanţe care, prin nu-
măr sau concentraţie, pot constitui un pericol potenţial 

pentru sănătatea umană. Și mai trebuie ca parametrii chimici analizați să se înca-
dreze sub concentrația maximă admisă prevăzută de Legea privind calitatea apei 
potabile.

Un om poate să supraviețuiască fără hrană în jur de 30 de zile, dar în lipsa apei 
viața îi este pusă în pericol după numai 3 zile. Pornind de la aceste cerințe de bază 
s-a aplicat proiectul prin care în localitatea Dumbrăvița se construiște o adevărată 
uzină de tratarea apei.

Prin achiziția publică, lucrările de execuție ale acestui obiectiv au fost câștigate 
de Ludwig Pfeiffer SRL – Hydro-Elektrik GmbH prin lider Ludwig Pfeiffer SRL, 
prin semnarea contractului în 15 octombrie 2018. Timpul trece repede, dar fiind o 
firmă serioasă construcția stației de tratarea apei este aproape de finalizare.

Comuna Dumbrăvița beneficiază de un sistem  centralizat de alimentare cu apă. 
Acest sistem este alcătuit dintr-un număr de 13 foraje care pompau apa direct spre 
consumatori. Acum însă, apa brută de la foraje se transportă prin conductele de 

aducțiune la stația de tratare pentru a asigura parametrii calitativi ai apei în confor-
mitate cu cerințele potabilității. Aici va intra în stația de filtrare-tratare cu o capaci-
tate totală de procesare de 104,0 l/s, unde apa brută se va trata prin ozonizare dublă 
(în două trepte de ozonizare).

După prima treaptă de ozonizare apa este filtrată. Apa filtrată, înainte de înma-
gazinare se va trata încă odată prin ozonizare. Pe parcursul proceselor tehnologice 
descrise mai sus având ca efect (deferizarea, demanganizarea, filtrarea, igienizarea 
apei etc.), se obține apa potabilă de calitate conform normativelor în vigoare.

Apa astfel obținută se înmagazinează în rezervoarele de înmagazinare, de unde 
se distribuie cu ajutorul modulului compact de pompare în rețeaua de distribuție.

Înainte ca apa să fie distribuită în rețea s-a prevăzut o stație de clorinare care 
asigură dezinfecția și clorul rezidual în rețea, astfel ca în fiecare punct al reţelei să 
avem o concentrație de 0,2 mg/l clor rezidual. Stația de clorinare este amplasată în 
stația de tratare.

După dezinfecția finală, apa potabilă este condusă la rezervorul de înmagazinare 
și apoi în rețeaua de distribuție spre conosumatori. Pe această conductă se află un 
senzor pentru clor rezidual, un turbidimetru și un debitmetru.

Toate procesele mai sus menționate sunt procese automatizate.
Elemente componente ale gospodăriei de apă propuse:

• rezervoare capacitate 450 mc - 2 buc.;
•  rezervoare apă brută 80 mc - 2 buc.;
•  stație de tratare compactă prevazută cu ozonizare;
•  stație de clorinare cu hipoclorit;
•  grup pompare pentru asigurarea presiunii;
•  instalații interioare și exterioare;
•  clădire din panouri sandwich;
•  decantor apă de la spălare filtre echipat cu două pompe;
•  stație de pompare pentru evacuare apă uzată grupuri sanitare;
•  grup electrogen;
•  hidrant de incendiu.

În localitatea Dumbrăviţa se construişte o adevărată uzină de tratarea apei



9. mai

 oaia 
de Mãureni

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Doar uniţi sufleteşte şi împreună în toate momentele putem realiza totul!” 
Brian FILIMON - Primar al comunei Măureni

În vreme deloc propice muncii, când mare 
parte din activitățile populației au fost oprite, 

din pricina pandemiei care bântuie planeta, primarul 
comunei noastre, domnul profesor Brian Filimon, ne 
convinge, încă o dată, că acolo unde există voință, 
există și drum de mers. Și chiar despre drum e vorba 

după cum mi-a spus domnia sa, atunci când l-am întâl-
nit la un punct al lucrărilor: „Este o zi senină și isto-
rică pentru dezvoltarea infrastructurii în comunitatea 
noastră! S-a început turnarea primului strat de asfalt în 
comuna Măureni pe străzile secundare și așteptăm cu 
bucurie continuarea celor patru kilometri în Măureni și 

aproape cinci kilometri în satul Șoșdea, bucurându-ne 
că vor fi două straturi de asfalt, acest lucru asigurând o 
calitate și o siguranță superioară, chiar dacă sunt străzi 
secundare! Mulțumim lui Dumnezeu pentru tot!! Doar 
uniți sufletește și împreună în toate momentele putem 
realiza totul!”

Caravana Iepuraşului  a ajuns  la Măureni şi Şoşdea   

În prima zi de Paște, pe lângă bucuria  Învierii Domnului Iisus Hristos, începând cu orele 14 și până la lăsarea se-
rii comunitatea noastră  s-a bucurat de prezența trupei de  actori a Teatrului „DA” și voluntarii „Asociației Nevo 

Parudimos”. Invitația a fost lansată de primarul Brian Filimon, cel care a dorit să aducă o bucurie copiilor din comuna 
Măureni și satul Șoșdea.

Caravana Iepurașului, condusă de actorul și directorul Teatrului „DA”, domnul Dan Mirea, a fost primită cu mare 
bucurie și entuziasm de către copiii comunei noastre, dar și de către localnici. Aceasta a străbătut străzile din Măureni și 
Șoșdea într-un car alegoric, având în prim-plan personaje din desene animate și mult iubitul Iepuraș. S-a cerut respectarea  
regulilor cunoscute și în vigoare în această perioadă, adică toți locuitorii de la mic la mare să privescă din fața propriei case 
sau de la geam, fără a se aduna în grupuri sau a se deplasa.

Precizez că această manifestare a fost oferită de Teatrul „DA” și voluntarii „Asociației Nevo  Parudimos” gratuit, atât 
artiștii, cât și voluntarii nu au fost recompensați cu bani proveniți de la bugetul local și nici sub alte forme. Prezența aces-
tora în comunitate datorându-se unei reale prietenii între domnul director Dan Mirea și primarul Brian Filimon.

Pagină realizată de prof. Lucia MUŢULESCU
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 oaia 
de Lugoj

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Un om care nu munceşte nu ştie să preţuiască munca altuia
Aflându-mă în sediul administrației lugojene, 

mi-am amintit vorbele din titlu aparținând 
poetului Alexandru Vlahuță, convinsă fiind că mun-
cind și eu pot aprecia și munca administrației lugoje-
ne. Cu atât mai ușor cu cât, investițiile realizate sunt 
cel mai sincer arbitru al muncii edilului ei. Astfel că 
dorind să informăm cu obiectivitate cititorii noștri 
despre roadele muncii primarului Municipiului Lu-
goj, am consemnat o parte din proiectele sale realiza-
te, urmând ca în edițiile viitoare să revenim cu date 
suplimentare. Și nu facem acest lucru pentru a lăuda, 
ci doar pentru a arăta că fața de azi a Lugojului, nu s-a 
schimbat de la sine:
• casa Bredicenilor;
•  noi lucrări de modernizare la Teatrul Municipal 

Traian Grozavescu;
•  pian la Teatrul Municipal;
•  67 containere de tip iglu pentru colectare selectivă 

a deșeurilor;
•  reabilitare fântâni arteziene în fața fostei prefecturi;

•  marcaje și indicatoare rutiere;
•  asfaltare strada Plopilor;
•  asfaltare strada Jiului;
•  asfaltare strada Bistrei;
•  asfaltare strada Ghe. Barițiu;
•  asfaltare strada Al. Odobescu;
•  asfaltare strada N. Grigorescu;
•  asfaltare strada Dorobanților;
•  asfaltare strada Iuliu Maniu;
•  asfaltare strada Dimitrie Bolintineanu;
•  asfaltare strada Bela Bartok;
•  asfaltare strada Ana Ipătescu;
•  asfaltare strada Rozelor;
•  asfaltare strada Fdt. Bocșei;
•  asfaltare strada Lalelelor;
•  asfaltare strada Grigore Ureche;
•  asfaltare strada Honoriciului;
•  asfaltare strada Fdt. Traian Vuia;
•  asfaltare strada Traian Vuia;
•  asfaltare drum Tapia Armădia, tronson 1.

„Ca primar al Municipiului Lugoj, în această perioadă grea, sunt preocupat în cea mai 
mare măsură de soarta sănătăţii lugojenilor”

Francisc BOLDEA,  Primar al Municipiului Lugoj

Trezindu-mă în zori, 
am ajuns la acel 

ceas al apropierii de orașul 
Lugoj, în care incandescența 
care contura spre răsărit cul-
mile lanțului de dealuri ale 
Silagiului poleia în semicer-
curi deasupra lor câțiva nori 
ușori, care se desprindeau 
unii de alții, ca să se depăr-
teze și să dispară. Apa care 
separă adevărata capitală a 

Banatului, se rostogolea luminată, în ceasul dimineții, 
până în locul în care se pierdea în umbrele depărtării. De 
la domnul primar al orașului am dorit să aflu răspuns la 
o singură întrebare, legată de  Spitalului Municipal „Dr. 
Teodor Andrei” și am aflat că unitatea are alocați bani 
pentru achiziții în situația de urgență actuală.

„Doresc să informez lugojenii, mi-a spus dom-
nia sa, că am discutat deja cu conducerea Spitalului 
Municipal „Dr. Teodor Andrei” respectiv cu doamna 
director economic și am transmis posibilitatea de alo-
care a sumelor de bani pentru aparatură necesară în 
situații de urgență, din linia de investiții deja alocată 

în acest an pentru Spitalul Municipal Lugoj.
Urmează ca la finalul siuației de urgență să refacem 

linia de investiții în funcție de solicitările spitalului. Ca 
primar al Municipiului Lugoj, în această perioadă grea, 
sunt preocupat în cea mai mare măsură de soarta sănătății 
lugojenilor și de a întreprinde măsuri adecvate pentru 
gestionarea situației la nivelul orașului nostru. Fac pe 
această cale un apel la conducerea spitalului să se pre-
ocupe în primul rând de starea de sănatate a cetățenilor 
din zona noastră, să nu se aventureze în a aduce la Spi-
talului Municipal „Dr. Teodor Andrei”, spital de gradul 
4, cetățeni bolnavi din alte județe sau orașe.”

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Program de lucru normal pe întreaga perioadă 
a stării de urgenţă  

La Lugoj, purtarea măștilor de protecție în spațiul public este obligatorie, în vederea prevenirii răspândirii 
noului coronavirus. În acest context, municipalitatea lugojeană a hotărât să distribuie personalului din 

administrație și din instituțiile subordonate, precum și agenților din cadrul Poliției Locale, măști de protecție 
pentru a fi utilizate la serviciu.

„Menționăm că personalul din administrația publică și instituțiile din subordinea Consiliului Local al Mu-
nicipiului Lugoj a avut program de lucru normal pe întreaga perioadă a stării de urgență. De asemenea Poliția 
Locală desfășoară în această perioadă sub coordonarea Poliției Române activități specifice în direcția prevenirii 
răspândirii COVID 19”, au transmis reprezentanții Primăriei Lugoj.

Veşti bune...

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Maria Costin, din Municipiul Lugoj, ne întreabă ce îi putem spune legat de 
reluarea testului de verificare a cunoștințelor în vederea restituirii permisului de con-

ducere? Stimată doamnă Costin, având în vedere prevederile Ordonanței Militare nr. 3 din 
24.03.2020, Serviciul Rutier din cadrul Inspectoratului de Poliție Județean Timiș a suspen-
dat începând cu data de 26 martie, până la noi precizări, susținerea testului de verificare a 
cunoștințelor în vederea restituirii permisului de conducere.

Potrivit aceleiaşi Ordonanței Militare nr. 3 din 24.03.2020, Serviciul Rutier din cadrul In-
spectoratului de Poliție Județean Timiș a reluat începând cu data de 23 aprilie, susținerea testului 
de cunoaştere a regulilor de circulaţie, în vederea restituirii permisului de conducere. Testul se 

susţine în zilele de luni - ora 11.00 şi joi - ora 12.00 la sediul Serviciului Rutier, situat pe strada Take Ionescu 
nr. 44-46. Pentru susţinerea examenului, conducătorii auto se vor prezenta cu 30 de minute înainte de începere, 
echipaţi cu mască și mănuși de protecție, pix cu pastă albastră şi având asupra lor cartea de identitate şi dovada 
de reţinere a permisului de conducere în original (în cazul pierderii dovezii înlocuitoare a permisului, se pot 
prezenta cu o declaraţie pe proprie răspundere eliberată de un notariat public).

Examenul poate fi susţinut doar de şoferii, cărora le-a expirat perioada de valabilitate a dovezii înlocuitoare. 
Orice altă solicitare, o puteţi trimite la adresa de email: rutiera@tm.politiaromana.ro, unde să menționați și nu-
mărul de telefon pentru a fi contactați ulterior de angajații unității.

Jr. Aurel MIHUŢ

Municipalitatea lugojeană a depus proiectul 
prin care își propune digitalizarea servicii-

lor publice, simplificarea procedurilor administrative 
și reducerea birocrației pentru Direcția de Asistență 
Socială Comunitară Lugoj. Astfel că în data de 13 
aprilie, Autoritatea de Management pentru Programul 
Operațional Capacitate Administrativă (AMPOCA) a 
notificat instituția că, în urma evaluării tehnico-admi-
nistrative, proiectul a fost admis spre finanțare. Pro-
iectul va fi finanțat în cadrul Programului Operațional 
Capacitate Administrativă, Componenta 1 CP13/2019 
(pentru regiunea mai puțin dezvoltată) – Fundamen-
tarea deciziilor, planificare strategică și măsuri de 
simplificare pentru cetățeni la nivelul administrației 
publice locale din regiunile mai puțin dezvoltate, Axa 
Prioritară Administrație publică și sistem judiciar ac-
cesibile și transparente, Operațiunea Introducerea de 
sisteme și standarde comune în administrația publică 
locală ce optimizează procesele orientate către benefi-
ciari în concordanță cu SCAP.

Obiectivul general al proiectului este creșterea 
calității și transparenței procesului administrativ la 
nivelul municipiului Lugoj prin continuarea imple-
mentării de măsuri de simplificare a procedurilor ad-

ministrative și reducere a birocrației pentru cetățeni, 
atât din perspectiva back-office (adaptarea procedu-
rilor interne de lucru, digitalizarea arhivelor), cât și 
front-office pentru serviciile publice furnizate afe-
rente competențelor partajate de asistență socială ale 
administrației publice locale.

În cadrul proiectului se va achiziționa infrastructură 
hardware și software și se va achiziționa și implemen-
ta o aplicație informatică de simplificare a serviciilor 
publice partajate. De asemenea, se va elabora Strate-
gia de Dezvoltare a Serviciilor Sociale în Municipiului 
Lugoj și vor avea loc instruiri ale angajaților DASC 
Lugoj cu privire la soluția electronică implementată și 
instruiri pe teme specifice. Bugetul eligibil total al pro-
iectului este de 2.970.235 lei.



11. mai

 oaia 
de Bata

M-am trezit în zori cu 
gândul la frumusețea 

drumului ce duce la Bata. Drum 
despre care scriind acum, îmi 
aminteşte de pădurile pe care 
în răsărit de zi părea că le pri-
vesc printr-un geam albăstrui, 
alături de coturile unui pârâu. 
În depărtare, lanțul de munți cu 
ieșindurile și intrândurile lui, 

arăta ca un șir de mantii de catifea de un albastru 
închis, atârnate de piscurile lui de mâinile unor du-
huri învăluite în cețuri. La intrarea în sat, în curțile și 
grădinile oamenilor, tulpina florilor și frunzișul po-
milor păreau că se tem de cele dintâi adieri care ar 
veni să risipească roua ce le sclipea pe frunze și pe 
flori. Întreaga priveliște avea un aer paradisiac. Și 
fermecată de ea, pe negândite m-am trezit în dreptul 
administarției locale, acolo unde mă aștepta un fas-
cinant interlocutor: primarul comunei.

Domnule primar, știm ce intenționa socialismul să 
fie, știm azi ce-a fost în realitate, adică o utopie care 
s-a deformat, în practică, și s-a materializat într-o re-
alitate socială deviată. Nu vă poftesc la o analiză a 

acelei ideologii știind că ea nu se poate judeca toc-
mai pentru că se proiecta întodeauna în viitor, dar 
pentru cititorii noștri mai tineri, doresc să aflu, de 
la un om care a trăit și la maturitate comunismul și 
trăiește asemenea capitalismul de azi, ce păstrați 
frumos între faldurile sufletului din acei ani?

4Roxana dragă, eu nu sunt omul care să decre-
teze spontan: „Treceți cu buldozerul peste tot ce a 
fost înainte de 1989!” Eu nu sunt un nostalgic al vre-
murilor acelea și chiar nu am nici un motiv să regret 
comunismul. Păi, nici în cele mai îndrăznețe visuri trăi-
te sub comuniști nu aș fi cutezat să visez că voi locui 
în acest spațiu atât de drag mie, numit azi „La Bade 
Ioane”, locul unde a fost sediul administrativ al ilus-
trei familii a Mocioneștilor. Sau că voi avea bucuria de 
a-mi vedea fetele studiind în străinătate, dar nu pot 
să nu recunosc, că acea perioadă mi-a oferit prilejul 
de a cunoaște oameni deosebiți,oameni imparțiali și 
corecți, personalități remarcabile.

Domnule primar, odată cu explozia acestei epide-
mii, alături de alte instituții suferă și școala. Mulți 
spun că ea șchiopăta până acum, oare cum va merge 
de acum înainte?

4Să știi că școală de calitate se mai face în țara 

asta. Avem excelente centre universitare, cum ar 
fi: București, Timișoara, Cluj, Iași, Târgu Mureș, 
școala va merge bine pentru că și tinerii noștri sunt 
tineri dotați intelectual.

Că veni vorba de tineri, cu experiența dumnea-
voastră de viață, dacă azi ați avea, cu ajutorul unei 
baghete magice, 20 de ani, pe ce ați pune preț azi?

4Măi, este o întrebare incomodă, chiar grea, 
vezi dumneata, eu m-am însurat târziu, la 31 de ani...

Târziu pentru vremurile de atunci?
4Nu, și pentru cele de azi. Atunci era chiar o 

vorbă, o observație care cred că e valabilă și azi: 
„Dacă nu te însori la vreme, babele și dracul te mai 
însoară”, ori eu, răspundeam celor care doreau să 
mă grăbească pe drumul mariajului: „Vreau să-mi 
trăiesc viața!”

Interesant.
4Ei, dar cele mai frumoase momente ale vieții 

mele le-am petrecut împreună cu familia. Cred că 
ți-am răspuns și ție și tinerilor care ne citesc.

Domnule primar, acest răspuns, atât de frumos și 
pilduitor totodată, mă face să renunț la celelalte în-
trebări, până la o viitoare întâlnire. Vă mulțumesc.

4Și eu îți mulțumesc.

Cele mai frumoase momente ale vieþii mele le-am petrecut împreunã cu familia
Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Actualitatea clasicilor

 Ne  trebuie  þãrani
Dinspre câmpia ţării se-aude o chemare,
Chiar când arăm hârtia şi-o semănăm cu soare,
Ca meseria gliei la daci şi la romani,
Și astăzi, după veacuri, ne trebuie ţărani.
 
La ţară vă lipseşte câte ceva şi vouă,
Dar împărţim frăţeşte câte-un necaz sau două,
 Când nu-s cireşe-n piaţă nici pepeni dolofani,
 Ca miezul fructei coapte ne trebuie ţărani.
 
Civilizaţi cum suntem, mecanizăm ţărâna,
Dar piersica şi mărul tot le culegi cu mâna,
Culegi cu mâna struguri la Iaşi sau Drăgăşani,
Și pentru mâini de-acestea ne trebuie ţărani.

Visăm belşug şi totuşi belşugul nu ne-mpunge,
Pământ avem cât este, atâta ne ajunge.
Cu o recoltă nouă să fim contemporani,
Industriei de spice îi trebuie ţărani.
 
De ce când arde vara cu spicul la un loc
De ce când naşte glia şi prunele se coc
Feciorii de la sate vin la oraş vatmani
Când nouă-n jarul holdei ne trebuie ţărani ?
 
Îmbătrânesc părinţii, de sat copiii scapă,
Ce singură rămâne la ţară doamna sapă,
Ea care ne-a dat pâine de mii şi mii de ani,
Și-acum ne spune totuşi că-i trebuie ţărani.

Damian URECHE

  Rubrica şcolii

Elevii ne întreabă, noi răspundem

Eleva Mioara Drăgoi, din comuna Bata, ar dori să afle dacă „merită” sau „se me-
rită” este forma corectă de exprimare. Dragă Mioara, e plină atmosfera, vuiește 

aerul din jur de câte „se merită” sau „nu se merită” în ziua de azi. E imposibil să stai la 
o terasă și să n-auzi pe cineva, lângă tine, vorbind la telefon și spunând că „se merită” să 
te duci acolo sau că „nu se merită” să stai în România…

Ei bine, e greșit! Și asta pentru că verbul „a merita” nu este reflexiv. Punct! Celor care 
nu sunt cunoscători de gramatică – și are grijă școala ca ei să fie cât mai mulți – acest lu-
cru însă nu le va spune mare lucru. Vorba ceea: „Reflexiv, nereflexiv – ce-mi pasă mie?” 
Așadar, celor cărora cuvintele „verb nereflexiv” nu le spun mare lucru, le vom spune noi 
să ocolească pur și simplu păcătosul „se” de lângă verbul „a merita”, să scape de el și să 

folosească verbul simplu și curat. Adică: „Merită să pleci din țară” sau „Merită să înveți engleza”. Și nicioda-
tă: „Se merită să pleci din țară” sau „Se merită să înveți engleza”.

 Bata, vara lui august 2019, imagine cu participanţii la una din multele ediţii ale 
Taberei Internaţionale de Caligrafie şi Ilustraţie de Carte

,,La 37 de grade, coronavirusul 
se inactivează în mediul extern (...)”

Prof. dr. Emilian POPOVICI - UMF Timişoara

Vara este un moment-cheie în lupta cu co-
ronavirusul. Și contrar a ceea ce s-ar pu-

tea crede, virusul nu moare la temperaturi înalte, 
ci doar se inactivează, își reduce transmisibilita-
tea. Tocmai de aceea, trebuie folosit acest răgaz, 
vara este un moment în care va trebui să ne pre-
gătim foarte bine pentru al doilea val – ne-a spus 
prof. univ. dr. Emilian Popovici, vicepreședintele 
Societății Române de Epidemiologie, cadru didac-
tic la UMF Victor Babeș Timișoara.

Epidemiologul se declară optimist în ceea ce 
privește posibilitatea ca virusul să nu mai activeze 
la temperaturi ridicate. Alte studii spun că tempe-
ratura aceasta merge până la 10 grade, dar la 37 
de grade, virusul practic se inactivează în mediu 
extern – nu în cel intern, în organism – în decurs de 
două zile, iar aici intervin nu numai temperatura, ci 
și umiditatea și radiațiile ultraviolete.

La 70 de grade, virusul e inactivat în decurs de 
cinci minute. Am câștigat timp ca să acționăm și să 
ne pregătim, a explicat domnul profesor Popovici.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Din albumul comunei
Gheorghe MIRON
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 Cristian DAVID -  Primar al comunei Biled

Zi caldă de primăvară, 
soarele, fără nori care 

să-l stingherească, își împroșca 
de la zenit lumina intensă în-
cercând să mângâie coroanele 
arborilor înfrunziți de bucuria 
căldurii. Câmpurile erau tăcu-
te, vântul nu clătina ramurile 
și nici o pasăre nu zbura prin 
ele. Doar greierii sărbătoreau 
neobosiți această zi de primăva-

ră. La intrarea în administarția comunei Biled, ordine 
și disciplină, iar măsurile de siguranță luate de condu-
cerea primăriei împotriva pandemiei de coronavirus, 
mă determină să încep dialogul meu cu edilul comunei 
cu o întrebare legată chiar de acest flagel.

Domnule primar, trăim o perioadă de mare teme-
re, o perioadă cum de mai bine de un veac nu a mai 
trăit omenirea. Și văzând măsurile de siguranță sani-
tară luate încă de la ușa de intrare în sediul primăriei, 
doresc să vă întreb dacă ați mai luat și alte măsuri 
suplimentare?              

4Desigur, dată fiind situația de urgență din țară 
impusă de gripa chinezească Covid19, Consiliul Lo-
cal al comunei Biled a lucrat la o rectificare buge-
tară prin care a fost alocată suma de 6.000 de lei 
pentru combaterea efectelor pandemiei provocate 
de Covid19 în localitate noastră și pentru ajutora-
rea persoanelor lipsite de mijloace materiale nece-
sare traiului în izolare. Și un amănunt, nu lipsit de 
semnificație, legat desigur de această pandemie, în 
premieră ședința Consiliului Local Biled a avut loc 
online.

Cum vedeți apariția acestui virus, un accident de 
laborator sau o apariție naturală?

4Domnișoară Roxana, nu pot să răspund și nici 
nu am căderea să fac presupuneri, dar ceea ce pot 
să îți spun, este faptul că el a adus populația lumii 
într-o ipostază nemaiîntâlnită în acest secol.

Cum se comportă locuitorii comunei Biled în 
această perioadă?

4Conform cu indicațiile guvernamentale. Și 
mulțumesc tuturor locuitorilor pentru faptul, că 
prin comportamentul lor civilizat și înțelegător, nu 
au creat probleme nimănui.

Dacă tot ați amintit de buget, de rectificarea buge-
tară mai exact, doresc să vă întreb spre ce, din bugetul 
local, veți mai aloca fonduri?

4O, pentru multe proiecte și acțiuni, de pildă 
pentru amenajarea parcului destinat recreerii, parc 
destinat tuturor locuitorilor comunei noastre indife-
rent de vârstă. Așa cum tot din resurse proprii, am 
gândit și construcția capelei.

Mai e de lucru la capitolul asfaltări?
4Chiar dacă mai este, este foarte puțin și mereu 

voi acorda o atenție aparte infrastructurii rutiere a 
comunei Biled.

De când are Biledul rețea de apă?
4Comuna noastră are rețea de apă din anul 2015 

și, în ultimul timp, ne-am axat o foarte mare parte 
a eforturilor administrative, pe lucrările de canaliza-
re, în prima parte în zona centrală a comunei și, mai 
apoi, în toată localitatea.

Știu că există o extindere a reţelei de apă în PUZ 
și aș dori să vă întreb la ce sumă se ridică această 
investiție?

4La peste un million de euro.
Vă îndreptați atenția bănuiesc și spre alte surse de 

finanțare?
4Desigur, întrucât bugetul local nu este suficient 

ne îndreptăm atenția, pentru buna dezvoltare a co-
munei noastre, și spre alte oportunități de finanțare, 
cum ar fi cele guvernamentale și europene.

Din bugetul local spre ce se îndreaptă mai mult re-
sursele de finanțare?

4Din bugetul local avem prevăzute sume pentru 
lucrările de reparații a trotuarelor, a podețelor, a ca-
nalelor de scurgere a apelor pluviale în zona centra-
lă și nu numai, precum și pentru diverse acțiuni pe 
care le desfășurăm de-a lungul unui an calendaristic.

Domnule primar, sunteți mulțumit de rezultatele 
muncii dumneavoastră pentru obținerea de fonduri 
europene și guvernamentale în folosul comunei Biled?

4Desigur! Păi cum să nu fiu când la o simplă so-
coteală, sumele atrase pe contractele de finanțare 
europene și guvernamentale, doar în primii trei ani 
de mandat, au depășit bugetul comunei pe jumăta-
te de veac!

Pe 50 de ani?
4Da, pe 50 de ani.
Felicitări!
4Mulțumesc, dar nu este numai meritul meu, 

este și al tuturor celor care îmi sunt alături și în 
primul rând al locuitorilor comunei Biled, care mă 
susțin mereu cu încrederea lor.

Ce mesaj aveți pentru locuitorii comunei dumnea-
voastră în finalul dialogului nostru?

4Doresc, din tot sufletul, tuturor consătenilor 
mei, să iasă cu bine din această pandemie.

Doresc, din tot sufletul, tuturor consãtenilor mei, sã iasã cu bine din aceastã pandemie

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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Un mare poet, pe nedrept uitat 

Coºarii
Din adâncul bolţilor integre
Vin coşarii sufletului meu,
Parcă-ar fi nişte madone negre
Ce-au fugit din cer de Dumnezeu.

Nu mai e nici toamna de-altădată,
Să mai scoată fum din Carul Mic,
Prin moderne cuiburi fără hornuri
Nu mai e de curăţat nimic.

O mai fi de curăţat prin stele
Să mai dăm câte-o cometă jos,
Trec hornarii printr-o grea dilemă
în costumul lor de abanos.

Hoinărind prin hornurile zării,
Vin coşarii mei de fum şi foc,
Să nu-i dăm aşa curând uitării,
Poate, totuşi, ne aduc noroc!

Damian URECHE

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem
Eleva Sorana Teodorescu 

din comuna Biled, ar dori 
să știe ce este „starea de alertă” 
și cine o declară? Dragă Sorana, 
starea de alertă este reglementată 
de OUG nr. 21/2004 şi se referă 
la punerea de îndată în aplicare a 
planurilor de acţiuni şi măsuri de 
prevenire, de avertizare a popula-
ţiei, limitare şi înlăturare a conse-
cinţelor situaţiei de urgentă.

Starea de alertă o declară primarii localităților, cu 
aprobarea prefectului. Pentru un judeţ, decizia o ia pre-
fectul şi trebuie aprobată de ministrul Administraţiei şi 
Internelor.

Zonele afectate de pandemie, la fel ca cele afectate 
alteori de inundaţii, incendii sau zăpezi pot fi evacuate 
şi se pot acorda ajutoare de urgenţă.

Pe timpul stării de alertă, se pot dispune măsurile 
necesare pentru înlăturarea stării de forţă majoră. Po-
trivit articolului 4 din OUG nr. 21/2004, pe durata si-
tuaţiilor de urgenţă sau a stărilor potenţial generatoare 
de situaţii de urgenţă se întreprind, în condiţiile legii, 

după caz, acţiuni şi măsuri pentru:
•  avertizarea populaţiei, instituţiilor şi agenţilor eco-

nomici din zonele de pericol;
•  declararea stării de alertă în cazul iminenţei ame-

ninţării sau producerii situaţiei de urgenţă;
•  intervenţia operativă cu forţe şi mijloace special 

constituite, în funcţie de situaţie, pentru limitarea şi 
înlăturarea efectelor negative;

•  acordarea de ajutoare de urgenţă;
•  instituirea regimului stării de urgenţă, în condiţiile 

prevăzute de art. 93 din Constituţia României, re-
publicată;

•  solicitarea sau acordarea de asistenţă internaţională;
•  acordarea de despăgubiri persoanelor juridice şi fi-

zice.
Pe timpul stării de alertă se pot dispune și măsuri 

pentru restrângerea unor drepturi sau libertăţi funda-
mentale referitoare, după caz, la libera circulaţie, in-
violabilitatea domiciliului, interzicerea muncii forţate, 
dreptul de proprietate privată ori la protecţia socială a 
muncii, aflate în strânsă relaţie de cauzalitate cu situ-
aţia produsă şi cu modalităţile specifice de gestionare 
a acesteia.

Din albumul cu poze 
al comunei

Imagine de la Sfinţirea Sfintei Biserici. 
Oare cine se putea gândi atunci, că ne va ajunge vremea în care 

creştinilor le va fi interzisă intrarea în acest sfânt lăcaş?
Ce zile ne-au ajuns, Doamne!
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Gestionarea deşeurilor în gospodărie în perioada pandemiei

Consiliul Judeţean Timiş împreună cu ADID 
Timiş doresc să informeze cetățenii județului 

Timiș  că s-au luat măsurile necesare pentru ca ope-
ratorii de salubritate să realizeze serviciile de colec-
tare-transport a deșeurilor municipale în condiții de 
siguranță, pe perioada stării de urgență, în privința 
prevenirii și răspândirii Covid-19.

Astfel, dorim să vă aducem la cunoștiință câteva 
reguli privind gestionarea deșeurilor în această peri-
oadă a pandemiei de coronavirus:

În ceea ce privește deșeurile reziduale (care se 
depozitează pubela neagră):
• Este strict interzisă depozitarea deșeurile vrac 

(vărsate) în pubelă. Este imperios necesară fo-
losirea sacilor de gunoi sau a oricăror pungi din 
folie de plastic.

• Sacii din coșul de gunoi sau din recipientul în 
care se depozitează deșeurile temporar în gos-
podărie se vor lega ermetic pentru a împiedica 
vărsarea accidentală a conținutului în pubelă.

• Pentru a reduce posibilitatea de contaminare a 
mânerului sau a capacului pubelelei este necesară 
spălarea mâinilor în prealabil și evitarea atin-
gerii șervețelelor, batistelor sau a altor materia-
le care ar putea fi contaminate. Sunt de preferat 
utilizarea și deplasarea pubelei cu mănuși din latex 
(medicale) sau dezinfectarea cu alcool sanitar sau 
cu alt dezinfectant a mânerelor și a capacului.

• Șervețelele, batistele, măștile și mănușile utili-
zate se vor depozita în pubela neagră și NU se 
vor depozita împreună cu deșeurile reciclabile 
(în pubela galbenă/sacul galben). Acestea nu sunt 
deşeuri reciclabile, și nu pot fi sortate, tocmai 
pentru că ar putea fi contaminate.

• NU se va intra în contact sub nici o formă cu 
angajații operatorului de salubritate.

• NU se vor depozita deșeuri lângă recipiente – 
acestea NU vor fi colectate.
Persoanele aflate în izolare la domiciliu tre-

buie să respecte regulile generale de mai sus îm-
preună cu următoarele REGULI SPECIALE, în 
ceea ce privește depozitarea deșeurior reziduale 
- cele care se depozitează în pubela neagră:
• Sacii din coșul sau recipientul în care se depozi-

tează deșeurile reziduale temporar în casă se vor 
lega ermetic și vor fi introduși într-un al doilea 
sac care de asemenea se va lega ermetic pentru a 
împiedica vărsarea accidentală a conținutului.

• Șervețelele / batistele, măștile medicale și 
mănușile de latex se vor depozita într-un sac se-
parat. Întrucat virusul COVID-19 poate rezista 
până la 9 zile pe suprafețe, sacii cu șervețele, ba-
tiste, măști, mănuși se vor păstra în gospodărie 
până la ieșirea din izolare (14 zile) și încă 9 zile 
peste acest termen în plus, într-un loc sigur unde 
animalele de companie nu au acces.

În ceea ce privește deșeurile reciclabile (care se 
depozitează în sacul galben sau pubela galbenă)
• Acum, mai mult ca niciodată, se impune colec-

tarea separată şi sortarea deşeurilor reciclabile 
(ambalaje din hârtie, carton, plastic și metal) de 
cele reziduale.

• Astfel, este obligatoriu ca acestea să fie sortate, 
bine curățate și strivite, pliate sau rupte înainte 
de a fi depozitate în pubelă sau sacul galben sau, 
în lipsa sacului galben, în orice alt sac din plastic, 
transparent - sacii vor fi în mod obligatoriu legați.
Persoanele aflate în izolare la domiciliu trebuie 

să respecte și următoarele REGULI SPECIALE:
• Întrucât estimările specialiştilor arată că virusul 

rezistă pe hârtie până la 24 ore, iar pe metal şi 
plastic între 3-9 zile, deșeurile reciclabile se vor 
stoca pe toata durata izolării la domiciliu (14 zile) 
și încă 9 zile în plus, în gospodărie (pe balcon, în 
cămară, în curte) în saci care sunt legaţi la gură și 
marcați cu data la care au fost închiși.

• Este foarte important să se depoziteze deșeurile 
numai în recipiente și nu în afara lor.

• Dacă echipajele operatorilor de salubritate vor 
găsi deşeuri lângă recipiente NU le vor colecta!

• Respectarea acestor reguli este OBLIGATORIE 
pentru prevenirea răspândirii COVID-19 și pen-
tru continuitatea serviciului de colectare deșeuri 
menajere. (preluare de pe www.detatm.ro)

„Doar împreună putem trece peste asta!”
Petru ROMAN,  Primar al oraşului Deta

Dragi locuitori ai 
orașului Deta, 

Sfintele Paști au trecut cu 
bine, fără o creștere a nu-
mărului de îmbolnăviri cu 
Covid-19 și fără aglomera-
rea suplimentară a spitale-
lor așa cum s-a anticipat în 
săptămânile dinaintea săr-
bătorilor. Greul, însă, nu 

a trecut, suntem în continuare în stare de urgență, 
într-o criză medicală fără precedent. Apelul meu 
către dvs. rămâne același: respectați distanțarea so-
cială, evitați deplasările care nu sunt necesare, luați 
toate măsurile pentru prevenirea răspândirii virusu-
lui Covid-19. Încă nu a sosit momentul în care să 
relaxăm restricțiile. Primăria a făcut tot posibilul 
ca Deta să fie ferită de un număr mare de îmbolnă-
viri și am acționat cu tot ce a fost necesar pentru a 
preveni transformarea orașului nostru într-un focar 

de Covid-19, așa cum știți că s-a întâmplat în alte 
localități. În calitate de primar, m-am implicat, am 
colaborat și am susținut de fiecare dată intervenția 
instituțiilor responsabile de gestionarea crizei me-
dicale, toate pentru binele locuitorilor orașului și 
pentru limitarea cât mai eficientă a răspândirii viru-
sului Covid-19. Vă încurajez și pe dumneavoastră 
să contribuiți la siguranța comunității noastre, așa 
cum ați făcut-o și până acum, căci doar împreună 
putem trece peste asta!

Primăria Deta - documente online

În încercarea de reducere a răspândirii COVID-19, recomandăm persoanelor fizice şi juridice să 
evite contactul direct cu salariaţii și să utilizeze mijloace electronice de comunicare, în menţine-

rea legăturii cu primăria. Aceasta pune la dispoziție e-mailul primaria_deta@net69.ro, pagina de internet 
a www.detatm.ro, secțiunea Trimite o solicitare și secțiunile Formulare și acte necesare: Urbanism, Taxe 
și impozite, Asistență Socială și Agricol. Documentul solicitat instituției se va trimite solicitantului în 
format electronic și doar în cazul în care este absolut necesar documentul original, acesta se poate ridica 
de la sediul Primăriei.

Curiozităţi gramaticale

Imperativul e unul dintre modurile verbale foarte interesante în limba ro-
mână. El arată o poruncă, o rugăminte sau un îndemn („Vino-n codru la 

izvorul / Care tremură pe prund”, spunea Eminescu în poezia Dorinţa). Numele 
său e chiar ilustrativ, rezonând undeva cu ideea de împărat (cel ce porunceşte). 
Pare uşor, aşa-i? Totuşi, acesta pune probleme elevilor mai ales în ceea ce priveşte 
scrierea verbului a fi. Forma pozitivă se scrie cu doi ,,i” (ex.: Fii deştept! / Fii cu-
minte!), iar cea negativă cu un singur ,,i” (Nu fi trist! Nu fi prost! Nu fi supărat!). 
Negaţia, dacă vreţi, dragi copii, acţionează ca Spânul din poveste şi îşi însuşeşte, 
un ,,i”! Voi să scrieţi corect şi să nu vă însuşiţi ,,i-ul” decât acolo unde e corect, la 
forma negativă!

Dezinfecţie în Deta

Odată cu declararea stării de urgenţă la nivel 
naţional şi conform măsurilor prevăzute prin 

Planul de măsuri aprobat la nivel local, precum şi în 
urma măsurilor adoptate conform Ordonanţelor Mi-
litare ulterioare, Primăria oraşului Deta a asigurat în 
această situaţie, dezinfecţia la nivelul întregului oraş 
şi a satului Opatiţa. Aceasta s-a realizat pe baza unor 
soluţii speciale, pe bază de clor, utiliazate, de obicei în 
astfel de acţiuni. Lucrările s-au realizat în conformi-
tate cu standardele şi regulile impuse în acest gen de 
situaţii, luându-se toate măsurile necesare astfel încât 
oamenii să nu fie afectaţi negativ de soluţiile utilizate.

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE
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 Ovidiu DOȚA -  Primar al comunei Topolovățu Mare

În drumul meu spre 
Topolovățu Mare, co-

mună de fală a Banatului, am 
oprit să privesc brațele în cum-
peni ale fântânilor de pustă, 
arătând, în dulce oblic sus, 
drumul hărniciei bănățene. 
Frumoase sunt aceste fântâni 
cu cocor, ce se topesc în aer, cu 
prelungire-ngustă spre soarele 

ca-n stemă. Pe străzile largi și curate, oameni puțini. 
Legile acestor vremi silindu-i pe oameni să robin-
soneze în spațiul gospodăriei lor. Ușa primăriei îmi 
este deschisă chiar de domnul profesor Ovidiu Doța, 
primarul comunei. Semn că în țara asta se mai și lu-
crează în această primăvară, chiar dacă anotimpul 
pare toropit în sine ca un turn ce cade spre temelie, 
din zenitul crenelului bântuit, și el, de coronavirus. 
Domnul profesor are același zâmbet de învingător, 
ceea ce mă face să cred că nimeni nu va putea opri 
vreodată viața să nu urce pe năvalnica spirală a 
eternității și frumuseții.

Domnule primar, mereu vesel, întodeauna opti-
mist...

4Domnișoară Roxana, această stare optimis-
tă ține și de pregătirea mea didactică. Cum i-ar sta 
unui profesor să intre la oră furios sau trist?

Înțeleg, dar de mâhnit, domnule primar, vă 
mâhnește ceva în această perioadă?

4Da, și când spun asta, fac trimitere atât la ar-
derea deșeurilor și a vegetației, apărute în ultima 
perioadă, ca urmare a lucrărilor agricole de primă-
vară, cât și la abandonarea deșeurilor pe domeniul 
public. Sunt fapte care într-o comună cu renumele 
Topolovățului, nu ar trebui să se întâmple. Și din 
acest motiv, vom lua măsuri de prevenire și su-
praveghere în vederea stopării acestui fenomen. 
O asemenea lipsă de responsabilitate civică se în-
scrie, în termenii Legii nr. 211/2011, ca reprezentând 
contravenție și se sancționează cu amenzi mari, 
fiind vorba de un cumul de fapte ce conduc la polu-
area solului, aerului și nu în ultimul rând, al apei fre-

atice. Vom lua, așa cum am mai spus, măsuri, prin 
serviciile publice și operatorii economici responsa-
bili de salubrizare a localităților, de întreținere și 
gospodărire a spațiilor verzi și a parcurilor publice.

Camerele de luat vederi ar ușura munca de su-
pravegere?

4Desigur, iar noi vom continua să amplasăm 
camere de luat vederi pentru a asigura suprave-
gherea zonelor vulnerabile, spre a identifica per-
soanele care săvârșesc astfel de fapte și de a lua 
toate măsurile legale în vederea evitării apariției de 
situații de incendieri ilegale de vegetație și deșeuri, 
de inși care aruncă tot felul de obiecte uzate și gu-
noaie pe domeniul public.

Vă gândiți, în acest sens, și la agenții economici 
ce își desfășoară activitățile pe aria comunei.

4Sigur că și la ei. Vom supraveghea operatorii 
economici de pe raza comunei noastre, pentru pre-
venirea eliminării accidentale de poluanți sau de-
pozitarea necontrolată de deșeuri și dezvoltarea 
sistemelor de colectare a celor refolosibile, con-
form O.U.G. nr. 195/2011 privind regimul deșeurilor.

Domnule primar, în această perioadă de primă-
vară, vă confruntați și cu situații mai neplăcute care 
s-au mai produs și în anii trecuți?

4Da, este o perioadă în care fermierii, sătenii și 
unele instituții fac curățenie pe terenurile agricole, 
pe pajiștile și grădinile pe care le au în proprieta-
te. Ei bine, acolo s-au produs și în anii trecuți, din 
cauza unor incendieri necontrolate, evenimente în-
semnând foc deschis, cu pagube însemnate, cu risc 
crescut de a se întinde la unitățile vecine și chiar 
cu rănirea unor persoane. Și iată că și prin interme-
diul jurnalului interregional „Banatul”, doresc să 
atrag atenția asupra felului în care se ard deșeurile, 
având în vedere că arderea miriștilor și a vegetației 
uscate se poate face în situații speciale, cu acordul 
Agenției pentru Protecția Mediului și cu informa-
rea prealabilă a serviciilor publice comunitare pen-
tru situații de urgență și doar dacă pe acel teren 
a fost identificată o boală, confirmată de Direcția 
Fitosanitară, conform O.U.G. nr. 195/2005.

Sunteți unul din primarii care nu au oprit mo-
toarele activității lor, ca să spun așa, nici în această 
perioadă de epidemie, sau pandemie cum o mai nu-
mesc unii. În acest sens, aș dori să vă întreb despre 
activitatea pe care o desfășurați pentru definitivarea 
proiectelor dumneavoastră?

4Dacă întrebarea dumitale are în obiectiv și ca-
nalizarea comunei, atunci pot să spun că în ceea ce 
privește munca depusă la canalizare, constructorul 
ne asigură că va încheia lucrările ce-i revin până la 
finele acestui an. Mai rămân de rezolvat autoriza-
rea stației de epurare și deschiderea de noi fronturi 
de lucru pentru conectarea, rând pe rând, a celor-
lalte localități la sistemul de colectare și epurare.

Privitor la infrastructura rutieră ce puteți spune 
consătenilor dumneavoastră?

4Că se lucrează, se lucrează conform graficului 
la asfaltarea drumului spre Cralovăț, precum și a 
străzilor din această localitate, incluzând, desigur, 
podețele, rigolele, șanțurile de scurgere a apei. Tot 
în această sferă de interes, așa cum am menționat 
și în ziarul local, se confecționează structura meta-
lică a podului de la Ictar-Budinți, iar de îndată ce se 
aduce întreg acest angrenaj la fața locului vor înce-
pe lucrările de turnare a pilonilor de beton, la 15 m 
adâncime în albia Begăi, și de asamblare a părților 
componente.

Cu licitațiile cum stați? Și vă întreb asta pentru că 
știu câte supărări și întârzieri ale lucrărilor pricinu-
iesc aceste licitații.

4S-a pornit licitația la asfaltarea unor străzi în 
Topolovățu Mare și Șuștra, precum și la moderni-
zarea căminelor culturale din Topolovățu Mare, Io-
sifalău și Șuștra.

Domnule primar, dincolo de arderea deşeurilor şi 
a vegetaţiei, apărute în ultima perioadă, ca urmare a 
lucrărilor agricole de primăvară, de care am vorbit, 
mai aveți un mesaj pentru consătenii dumneavoastră?

4Da, doresc să mulțumesc tuturor locuito-
rilor comunei noastre, pentru felul civilizat în 
care au înțeles să respecte, în această perioadă, 
ordonanțele guvernamentale.

Mulþumesc tuturor locuitorilor comunei noastre, pentru felul civilizat în care 
au înþeles sã respecte, în aceastã perioadã, ordonanþele guvernamentale 

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Marcel Istrate din comuna Topolovățu Mare, ne întreabă în ce situație se 
poate cumula salariul cu indemnizația de șomaj? Domnule Istrate, în perioda 

stării de urgență sunt mulți agenți economici care ori și-au suspendat activitatea, ori 
și-au restrâns-o, iar angajații au fost puși în șomaj tehnic. Astfel că întrebarea dumnea-
voastră dacă există o formulă în care un salariu se poate cumula cu indemnizația pentru 
șomajul tehnic, este îndreptățită, iar răspunsul nostru, este că există o situație în care 
acest lucru este posibil. Este vorba despre cazul contractelor parțiale, numite și de ju-
mătate de normă. Adică, dacă o persoană are, să zicem, un contract de muncă cu normă 
întreagă și un altul cu normă parțială, iar de acolo unde are contractul cu normă întreagă 
este trimis în șomaj tehnic, persoana poate cumula indemnizația de șomaj cu salariul 
obținut din contractul cu normă parțială.

Ministerul Muncii face chiar precizări în acest sens: „Se poate constata că legea limitează în acest fel po-
sibilitatea accesării indemnizației suportate de către stat doar pentru situația unui angajat care are un contract 
cu normă întreagă activ pe perioada stării de urgență, dar nu prevede în mod expres o astfel de restricție în 
măsura în care angajatul în discuție are activ un contract cu normă parțială. (...) apreciem că (...) nu se instituie 
vreo limitare a posibilității de a beneficia de indemnizația de șomaj tehnic suportată din bugetul asigurărilor 
pentru șomaj în măsura în care angajatul are mai multe contracte individuale de muncă, dintre care cel puțin 
unul cu normă parțială este activ pe perioada stării de urgență”.

De reținut este și faptul că indemnizația de șomaj tehnic este acoperită de obicei de angajator, aceasta având 
un cuantum de 75% din salariul de bază. În timpul stării de urgență, statul acoperă, la cerere, indemnizația, 
dar numai în limita a 75% din câștigul salarial mediu brut și numai pentru zilele de stare de urgență în care 
salariații au contractele suspendate efectiv.

Din albumul cu poze 
al comunei

Imagine din vremea când era omul slobod la bucurie...



15. mai

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Pe domnul Ioan Sima, 
l-am întâlnit întâia dată, 

cu ani în urmă, atunci când con-
ducerea Uniunii Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric, condusă 
de președintele ei de onoare 
Înaltpreasfințitul Părinte Mi-
tropolit Ioan, i-a acordat cea 
mai înaltă distincție a Uniunii: 
„Diploma de Excelență cu Pla-

chetă”. Acum l-am reîntâlnit stăpân peste aceeași 
tinerețe spirituală debordantă.

Domnule Ioan Sima, ce face un viceprimar ca dum-
neavoastră, în situația de urgență în care ne aflăm?  

4Sunt pe teren la asfaltatul străzilor din comu-
nă, de la ora 7.00, cu oamenii și utilajele și lucrăm 
intens. Avem în desfășurare un proiect foarte im-
portant, privind asfaltarea drumurilor, în Victor 
Vlad Delamarina și în satele Herendești și Petroa-
sa-Mare. E un proiect prin PNDL, care cuprinde și 
lucrările la poduri și la alte obiective.

La ce sumă se ridică valoarea acestui proiect?
4Valoare proiectului se ridică la 11 milioane de 

euro. Străzile sunt foarte mari aici. Numai această 
stradă la care lucrăm are 1.400 m. Mai avem una de 
800 m și o stradă de 500 m de făcut. În total 2.700 
de metri.

În satul Petroasa-Mare mai aveți de asfaltat?
4În satul Petroasa-Mare mai avem de asfaltat 

o strada de 1.500 m, una de 800 și încă una de vreo 
900 de metri.

Domnule viceprimar Ioan Sima, aveți o vârstă re-
spectabilă, ați trecut prin multe în viață, dar o ase-
menea criză sanitară la scară planetară, ce a pus în 
pericol viața pe întreaga planetă, ați mai întâlnit?

4Domnule Miron, așa ceva nu am mai trăit ni-
ciodată. E ceva unic și extrem de periculos pentru 
toți oamenii, de aceea trebuie să fim atenți.  Numai 
în timpul războiului țara a mai trecut printr-o așa 
mare și îngrozitoare criză. Așa nenorocire sanita-
ră și economică nu a mai fost la noi. Nu știu ce să 
zic, dar dacă vom continua tot așa și nu dăm dru-
mul la economie, situația se va agrava și vom ajun-
ge într-o criză mai mare de unde vom ieși foarte 
greu. De aceea spun că parcă ceva este greșit în 
toate măsurile acestea impuse de la centru. Criza 
aceasta sanitară este cum este, dar criza economi-
că ne va distruge pe toți, dacă guvernul nu va avea 
soluții realiste și eficiente pentru a salva economia. 
La experiența mea de viață, te asigur de faptul că 
aproape un milion de oameni sunt în șomaj și nu mi 
se pare în regulă.

Și ce se va întâmpla cu acești oameni?
4Păi, asta întreb și eu: Ce se va întâmpla cu 

acești oameni? E bine că totuși se ridică starea de 
urgență din 15 mai și oamenii mai pot merge la lucru 
mai au libertatea de mișcare, iar unitățile economice 
încearcă să se salveze de la criza aceasta groaznică. 
Vom vedea ce se va întâmpla în continuare. Trebuie 
luate măsuri exacte să știm ce avem de făcut după 
15 mai. E o situație complicată. Guvernul va trebui să 
găsească soluții pentru a stimula economia.  Pentru 

siguranța tuturor e nevoie să se facă aceste teste 
obligatorii de Covid, pe fiecare localitate în parte. 
Atunci, totul ar fi sub control. Altfel, ne confruntăm 
cu un haos și cu teama că ne puteam infecta de la 
oricine. Noi nu știm cine e bolnav și cine nu. Unii 
sunt bolnavi și nu știu, dar sunt purtători ai virusului 
și ne pot îmbolnăvi pe toți. Nu se poate lucra așa. E o 
problema care trebuia rezolvată de specialiști. Sunt 
mulți purtători de virus si îi ținem între noi.

Domnule Sima, cum stau lucrurile în comună la 
dumneavoastră?

4La noi oamenii sau adaptat relativ ușor, iar 
primăria a făcut dezinfecție cu clor în toate sa-
tele și a dezinfectat străzile cu cloramină. Trea-
ba merge foarte bine, așa cum se cere de către 
autorități în această criză. Noi am vrut să respec-
tăm ordonanțele militare impuse de către medi-
cii specialiști să punem populația în siguranță să 
nu existe pericolul infecției. Primăria este foar-
te mulțumită de reacția cetățenilor. Ei au înțeles 
situația și s-au adaptat normelor impuse de către 
ordonanțele militare și de către primăria comunei. 
Pentru oamenii singuri și izolați, avem o persoană 
care se ocupă de ei, merge, le cumpără de la ma-
gazin ce au nevoie. Le oferă bonul fiscal cu prețul 
alimentelor și oamenii plătesc.

Carevasăzică sunteți foarte bine organizați?
4Da, suntem organizați exact cum ne impune 

ordonanța guvernamentală. Oamenilor izolați sau 
aflați în carantină, le venim în ajutor să nu se mai 
deplaseze la magazin sau la farmacie.

Primãria a fãcut dezinfecþie cu clor în toate satele ºi a dezinfectat strãzile cu cloraminã
Ioan SIMA - Viceprimar al comunei V.V. Delamarina

Rubrica şcolii

Când capeţi un răspuns, te luminezi. Când pui o întrebare, în schimb, luminezi lucrurile, scrie 
Constantin Noica luminând orizontul întrebării. Eleva Narcisa Casian din comuna Victor Vlad 

Delamarina,  ne întreabă cum este corect: „A face sens” sau „a avea sens”? Dragă Narcisa, cum adică 
„face sens”? Știu, majoritatea oamenilor nu găsesc nimic suspect la această exprimare și înțeleg foarte 
bine ce înseamnă. Totuși, ceva zgârie timpanul, ce nu e unde trebuie să fie, ceva „scârțâie”. Cum simțim? 
Limba noastră maternă fiind româna, avem senzația că e o exprimare neromânească. Cuvintele expresiei 
parcă nu-și au locul unul lângă altul.

Și așa și e. Pentru că în limba română există expresia „a avea sens”.  Corect e să spunem: „Dacă facem 
așa, are sens”; „Nu are sens să vii mâine-dimineață”; „Are sens să facem o clarificare în contract”. Dar, 
cum la noi preluările din limbi străine sunt la ordinea zilei și de prea multe ori se fac traducând cuvânt 
cu cuvânt, de-a valma, s-a creat în română și expresia „a face sens”, un barbarism.

De ce incorectă? Pentru că este o traducere brută și brutală, după englezescul „to make sense”, al cărui 
echivalent ar fi „a avea sens”, care, spuneam, există deja în limbă. Când însă preluăm o expresie din alt 
spațiu lingvistic, trebuie s-o adaptăm la specificul limbii care împrumută.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Radu Sfetcu din comuna V.V.Delamarina, ne cere informații pri-
vind șomajul tehnic pentru pensionari şi întreabă ce condiții trebuie înde-

plinite. Domnule Sfetcu, tema șomajului tehnic a fost una dintre cele mai analizate 
în ultima vreme. Este adevărat că, în mare parte, discuțiile s-au referit la bugetari 
și prea puțin la alte categorii sociale. Dar pe perioada stării de urgență chiar și 
pensionarii pot beneficia de șomaj tehnic. Este adevărat, în anumite condiții. 

Concret, este vorba despre pensionarii angajați sau profesioniști. În cazul în 
care rămân fără loc de muncă, ei pot primi șomaj tehnic sau indemnizația de profe-
sionist, potrivit unui act normativ al Guvernului, intrat recent în vigoare. Drepturi 
de care pot beneficia, în egală măsură, inclusiv persoanele încadrate în grad de 
handicap.

Pe lângă pensionarii angajați și cei ce activează în continuare ca persoane fizice autorizate (PFA), 
întreprinderi individuale, familiale ori alte categorii de profesioniști pot cere indemnizații de ajutor fi-
nanciar pentru că și-au întrerupt activitatea pe perioada stării de urgență.

De amintit că pe perioada șomajului tehnic angajatorul trebuie să achite salariatului o indemnizație 
de 75% din salariul de bază.

Un mare poet al Ţării Banatului 

Varã  în  scãdere
În sufletul acesta plin de pace
S-au adunat furtunile la bal.
Să supravieţuim, prieteni,
Acestui cataclism universal.
 
Să spumege amurgu-n avalanşe
Pe tot ce ai acum mai drag şi pur,
Tu-nvaţă legea sfântă-a aşteptării,
Cu ochii iertători privind în jur.
 
Să facem adăpost din conştiinţă,
Un buncăr pentru fiecare ins,
 Atomica minciună milenară
A explodat, dar încă nu ne-a-nvins.
 
Să supravieţuim, prieteni,
Purtând polen de prăbuşiri în glas,
Chiar dacă iarna creşte cu un secol,
Chiar dacă vara scade cu un ceas!

*Nu vi se pare că acest poem, scris în anul 1977, pare scris azi?

Damian URECHE

Când pui o întrebare luminezi lucrurile

Profilul poetului Damian Ure-
che, lucrat în bronz 

de marele sculptor bănățean, 

maestrul Doru Arăzan.



16. mai

 oaia 
de Vermeº

Mulţumesc doamnelor Roxana DAMIAN şi Maria RÎMPU pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini / Roxana FURDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Revin în frumoasa comu-
nă Vermeș, în mijloc de 

primăvară și opresc mașina, așa 
cum fac de fiecare dată atunci 
când intru în pădurile ţinutului,  
coborând și minunându-mă de 
frumusețea acestui loc. Pădu-
rea cu mânecile-i largi și verzi 
mângâie tandru înălțimile. Prin 
turle de arbori, se poate vedea 

cerul albastru. Departe, într-o poiană, cântă și plân-
ge un fluier un cântec din cântecele vermeșenilor. De 
departe, o umbră căruntă coboară din văzduh și se 
apropie maiestos de marginile codrului. Aș tot privi, 
dar ceasul îmi arată că vremea e drămuită. Astfel că 
am pornit spre întâlnirea cu viceprimarul comunei, 
un om stăpânit mereu de o veselie sănătoasă și mo-
lipsitoare, politicos și mereu bucuros de oaspeți.

Am întârziat, domnule primar?
4Nu, dar o fată frumoasă ca dumneata, vorba 

domnului primar, chiar atunci când întârzie, ajunge 
la vreme. Dar unde e fratele nostru, Vasile Todi?

A rămas să lucreze la noul roman.
4Gândesc că nu l-a speriat gripa asta pe care o 

numim, când epidemie, când pandemie.
Deloc, iar la plecare spre Vermeș, mi-a spus: «Ro-

xana să-i amintești fratelui Petrișor, de batjocura cu 
care îl alintau în anii copilăriei tovarășii săi de joa-
că: „Petrișor a lu’ Cherciu”

4Bată-l norocu, mai ține el minte asta? I-am po-
vestit odată, demult, am crezut că a uitat, dar uite 
că m-am înșelat.

Mi-a spus și cum vă strigau colegii de liceu.
4Cum?
«Cireașă!» Apropo de liceu, ce mai face Alexan-

dru, feciorul dumneavoastră?

4Măi, dar tu te-ai documentat nu glumă! Bine, 
mulțumesc de întrebare, este elev în ultima clasă a 
liceului C.D.Loga din Timișoara.

Domnule viceprimar, dumneavoastră sunteți năs-
cut și crescut aici, în Vermeș.

4Da, Vermeșul e locul unde m-am născut, am 
crescut și unde muncesc și azi.

A influențat cumva, patriotismul dumneavoastră 
local, alegerea soției?

4Nu cred, dar în cazul meu nu putea fi altfel. 
Eu cu soția mea, Mihaela, ne știm din anii copilăriei 
și mi se pare firesc să nu cauți nevastă în altă parte 
când cea care îți este dragă e chiar în satul tău.

Că tot ați amintit de copilărie, aș vrea să știu ce se 
păstrează cu sfințenie din acel timp frumos, în memo-
ria dumneavoastră?

4În primul rând, imaginea bunicului patern, Ion 
Cireșan, apoi dragul meu învățător din primi patru 
ani de școală, domnul Ion Lațcu precum și primul 
meu diriginte domnul Călin Chincea, bunul Dum-
nezeu să-l odihnească în pace. Draga mea, acestea 
sunt nume care nu se uită !

Domnule Cireșan, de când lucrați în administrație?
4Din anul 2008. Și tot de atunci lucrez alături de 

domnul primar Damian și pot să te asigur că avem 
o colaborare bună și benefică pentru comunitate.

Ce spuneți acum se poate vedea prin realizările, 
prin proiectele pe care le-ați realizat în comuna dum-
neavoastră.

4Vezi dumneata, Roxana, noi, atât eu, cât și 
domnul primar Damian, vorbim rar sau deloc des-
pre ceea ce am realizat în comună.

De ce?
4Pentru că domnul primar are o vorbă: „În 

munca de administrație să lași faptele să vorbeas-
că pentru tine, pentru că faptele sunt la vedere.” Și 

eu cred că are dreptate.
Și dacă v-aș ruga să îmi vorbiți despre ceva că-

ruia îi acordați o atenție aparte în viitorul comunei, 
despre ce mi-ați vorbi?

4Cu siguranță despre proiectul legat de cana-
lizare, acolo unde am reușit să obținem finanțare 
prin PNDL 2.

Proiectul tehnic este finalizat?
4Da, proiectul tehnic este finalizat și acum sun-

tem în faza de autorizare a lucrării.
Și o preocupare actuală?
4Preocuparea, căreia întreaga noastră 

administrație îi acordă o prioritate absolută, este, 
în această perioadă, legată de munca pentru limita-
rea efectelor negative ale coronavirusului, pande-
mie pe care din păcate, o trăiește toată țara.

Ați avut, sau aveți cazuri de îmbolnăvire pe raza 
comunei cu coronavirus?

4Până acum, mulțumim bunului Dumnezeu nu 
am avut niciun caz, măsurile ordonanței militare fi-
ind respectate cu strictețe.

Domnule viceprimar, care este poetul dumnea-
voastră preferat?

4Adrian Păunescu. Și dacă tot ți-am făcut cunos-
cut numele acestui mare poet, pot să te rog și eu ceva?

Desigur.
4Aș dori, dacă se poate, să publici pentru toți 

consătenii mei și, desigur, pentru toți cititorii jurna-
lului interregional „Banatul”, cu atât mai mult cu 
cât în aceste zile de izolare vor avea suficient timp 
să citească, poemul „Lacrimi pentru tatăl învins”.

Cu mare plăcere, cu atât mai mult cu cât, la fie-
care întrunire a „Asociației Primarilor din Banatul 
Istoric, domnul primar Damian îl stârnește, frățește, 
pe Vasile Todi, să recite această splendidă poezie.

4Și să știi că Vasile chiar o recită bine.

Cu domnul primar Damian avem o colaborare bunã ºi beneficã pentru comunitate
Petrișor CIREȘAN -  Viceprimar al comunei Vermeș

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnișoara Rodica Li-
ghezan din comuna 

Vermeș, ne solicită informații 
privind termenul de valabili-
tate a documentelor medicale. 
Stimată doamnă, pentru a pre-
veni răspândirea coronavirusu-
lui, Guvernul României a dis-
pus următoarele măsuri:

Pe perioada stării de 
urgență, medicilor le este per-

mis să consulte pacienții la distanță, prin telefon sau 

videoconferință, vor putea elibera rețete online, pe 
email, iar cardul de sănătate va fi suspendat pe perioa-
da stării de urgență. Consultațiile medicale prevăzute 
în pachetul de servicii de bază, respectiv în pachetul 
minimal de servicii medicale, pot fi acordate și la dis-
tanţă, atât de medicii de familie, cât și de medicii de 
specialitate din ambulatoriul clinic, și pot fi realizate 
prin orice mijloace de comunicare, cu încadrarea în 
numărul maxim de opt consultaţii/oră.

Medicii de familie vor putea să elibereze prescripții 
medicale în continuare, pentru pacienţii cu boli cronice 
cu schemă stabilă de tratament, fără a mai fi necesară 
o noua reevaluare a medicului specialist, respectiv fără 

a mai fi necesară reînnoirea scrisorii medicale iniţiale.
Totodată, sunt prelungite cu 90 de zile termenele de 

valabilitate ale biletelor de trimitere. Pe perioada stării 
de urgență serviciile medicale, îngrijirile la domiciliu, 
medicamentele, materialele sanitare, dispozitivele me-
dicale, tehnologiile și dispozitivele asistive, se acordă 
și se validează fără a fi necesară utilizarea cardului 
național de asigurări sociale de sănătate.

Se prelungește cu 90 de zile termenul de valabilitate 
de la data eliberării, aprobării sau transmiterii, a docu-
mentelor aflate în termen de valabilitate sau care își pierd 
valabilitatea în perioada stării de urgență, precum și a ce-
lor care sunt emise pe perioada stării de urgență.

 Prof. dr. Aurel MIHUŢ

Lacrimi  pentru  tatãl  învins
Adrian PĂUNESCU
Unde vă duceţi, puteri părinteşti
Şi vă tot stingeţi mereu,
Tată, ce faci şi de ce-mbătrâneşti,
Frate mai mare al meu?

Când eu eram mai tânăr şi tata era tânăr
Jucându-se cu mine, ca-n basme şi minuni
El mă purta pe braţe şi m-arunca pe umăr
Sau ne trânteam prin iarbă ca doi prieteni buni.

Era bărbat puternic, intra cu sacu-n moară,
Nu-l speria nimica, avea puterea sa
Şi mă-nvingea la luptă în fiecare vară
Şi protector şi tandru spre mine surâdea.

Dar a venit o toamnă cu mult porumb de lapte,
Dar a venit o toamnă cum n-aş mai vrea să văd,
În mine era ziua, în tata era noapte.
Şi-a început al vârstei neînfrânat prăpăd.

Noi ne jucam de-a trânta stând umăr lângă umăr
Şi l-am simţit că pică sub umărul meu stâng
Şi-am înţeles că tata, de-atunci nu mai e tânăr
Şi-nvingător în luptă, am început să plâng.

Ca un copil sub mine voia să se agaţe
De-un umăr mai puternic ca să nu-i fie greu
Şi îmi venea să urlu şi-apoi să-l port pe braţe,
Tu, iartă-mă de toate, părinte bun al meu.

A fost cea mai cumplită şi cea din urmă trântă,
Lătrau în depărtare şi-n sângele meu câini,
Am ajutat făptura părintelui meu sfântă
Şi lacrimi de iertare îmi şiroiau pe mâini.

Aş vrea să se întoarcă iar vremea minunată
Când tu în bătălie mă învingeai uşor,
Mai bate-mă o dată şi fii puternic, tată,
Că tu crescând în vârstă şi eu încep să mor.

Îndreaptă către ceruri puternicul tău umăr,
Tu, care-n biruinţă mai cald mă ocroteşti,
Învinge-mă în luptă, să cred că mai eşti tânăr,
Aşează-mă sub braţul tutelei părinteşti.
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 oaia 
de Coºteiu

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Cu parfumuri dulci sunt 
binecuvântate zilele de 

primăvară ale pământului nos-
tru, la ceasul la care prin turle 
de arbori se aud păsările ves-
tind luna mai. Din păcate, ne-
au ajuns vremurile în care, pe 
străzi se subțiază tot mai mult 
conture și se sting cadențele 

pașilor. Tot mai puțini oameni… Oamenii se ascund 
în case fugind în urma umbrei de teama unui virus 
care a născut cu numele lui și o glumă pe care au-
zind-o, în urmă cu câteva zile și o consemnez aici: 
„O crainică de la o televiziune cu vulpițe, anunță că 
«în urmă cu câteva ore, în județul Vaslui, un cetățean 
a murit de coronavirus, lovit de tren».”  Haz de necaz 
cum spune românul.

Domnule primar, ne revedem, cu toate măsurile 
de siguranță luate și tare aș fi dorit să vorbim despre 
proiectele din acest an ale administrației din comuna 
Coșteiu, dacă această ciudată pandemie nu ar reve-
ni, obsesiv, în orice dialog al meu din ultima vreme.

4Roxana, dragă, nu-ți face sânge rău, o să 
avem vreme să vorbim din nou și despre buget 
și despre proiecte și despre noi lucrări pe care le 
desfășurăm în comuna Coșteiu, pentru că este bine 
să știi că toate lucrările destinate comunei noastre 
vor continua și în această perioadă grea.

Oamenii trebuie să fie optimiști.
4Optimiști și să creadă mereu că Hristos a ve-

nit să ne mângâie, văzându-ne că suntem mai triști 
ca oricând, după cum, atât de frumos a subliniat 
Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit Ioan, la Prazni-
cul Învierii din acest an.

Dacă nu vreți să vorbim despre proiecte și realiză-
rile de până acum, atunci aș dori să vă întreb ce mă-
suri s-au luat în comuna dumneavoastră în această 
perioadă de pandemie?

4Dragă, având în vedere situația la nivel glo-
bal și național cu privire la infecția cu coronavirus, 

precum și măsurile speciale ori de maximă urgență 
care s-au impus la nivel local, pentru prevenirea 
și combaterea răspândiri infecției cu virusul CO-
VID-19, în conformitate cu prevederile art. 8 din 
Ordonanța Militară nr. 2 din 21.03.2020, privind 
măsurile de prevenire și răspândire a COVID-1, Co-
mitetul Local pentru Situații de Urgență din co-
muna Coșteiu  a adoptat o serie de măsuri pentru 
siguranța populației.

Îmi puteți spune câteva din aceste măsuri?
4Desigur, am aprobat, în acest sens, pe raza 

administrativ-teritorială a comunei noastre, în con-
formitate cu prevederile art. 8 din Ordonanța Mili-
tară nr. 2 din 21 martie 2020, identificarea persoane-
lor în vârstă de peste 65 de ani, fără susținători sau 
altă formă de ajutor, de pe raza comunei Coșteiu, 
pe fiecare localitate în parte, precum și proceduri-
le pentru acordarea sprijinului pentru persoanele 
prevăzute la art. 8 alin. 1 din ordonanță.

Ați nominalizat și persoanele care vor acorda 
acest sprijin?

4Da, au fost desemnate persoanele cărora 
le-a revenit sarcina să distribuie alimente de bază 
și produse de igienă de strictă necesitate persoa-
nelor vulnerabile aflate în izolare la domiciliu, pe 
raza comunei Costeiu, după cum urmează: domnul 
Marton Benjamin, viceprimarul comunei, domnul 
Petrucean Valentin, seful SVSU, doamna Neidoni 
Simona, inspector principal asistenta socială, dom-
nul Neidoni Doinel, muncitor precum și domnul 
Muntean Claudiu, șofer.

Ați lucrat, cum se spune în Banat, ca neamțul.
4Păi, nu cu nemții am crescut și trăit în Banat?
Cum a urmat să se deruleze această inițiativă?
4În primul rând, persoanele desemnate mai sus 

au asigurat sprijinul pentru persoanele prevăzute 
la art. 8 alin. 1 prin următaorele acțiuni: Persoanele 
identificate au fost contactate personal, urmând a 
se ține legătura telefonic cu acestea. Apoi aprovi-
zionarea cu alimente și medicamete, precum și cu 

produse de igienă de strictă necesitate.
Pe cheltuiala...
4Pe cheltuiala solicitantului, desigur.
Activitatea de sprijin s-a desfășurat în echipă?
4Da, acțiunile în teren s-au desfășurat în echipe 

de câte două persoane obligatoriu.
Au mai fost luate și alte măsuri?
4Da, s-au mai aprobat, tot în acest sens, și alte 

măsuri pe raza administrativ-teritorială a comunei 
Costeiu. Și cred că este bine să le consemnezi, nu 
numai pentru buna informare a cetățenilor, ci și 
spre aducere aminte. Vezi, această revistă este ar-
hivată în foarte multe administrații și păstrată de 
cititori în rafturile bibliotecilor.

Credeți?
4Sunt convins. Uiți ce ne îndeamnă pe fiecare 

pagină a ei Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit și 
în calitatea Înaltpreasfinției Sale, de președinte de 
onoare?

Cum să uit? «Să dea Dumnezeu ca cineva, adu-
nând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce 
se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: „Aceasta 
este Biblia Banatului!”»

4Ei vezi, ori păstrând acest frumos jurnal, pes-
te ani, cei ce vor veni după noi, vor vedea ce peri-
oadă de incertitudini am trăit în acest an și cum am 
încercat să învingem.

Domnule primar, aș dori să mai consemnez mă-
surile luate, dar le-aș lăsa cu voia dumneavoastră 
pentru ediția viitoare a jurnalului nostru...

4De acord.
Dorind totuși să vă mai întreb despre felul în care 

vedeți dumneavoastră această epidemie?
4Nu știu ce să spun, rostul meu este să iau toa-

te măsurile legale pentru a proteja comunitatea 
noastră cât mai bine și cât mai sigur. În ce privește 
strict condițiile care au făcut posibilă această gripă 
nemaiîntâlnită până azi, ca putere de transmitere, 
acest lucru îl vom afla foarte târziu.

Toate lucrãrile destinate comunei noastre vor continua ºi în aceastã perioadã grea

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 Din albumul Ansamblului 
„Florile Stăvilarului”

 În faţa sălii de spectacol din comuna Armeniş, jud. Caraş-Severin, 
unde au încântat publicul spectator

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamnul Mihai Țuturaș, din comuna Coșteiu, ne solicită informații pri-
vind reducerea vârstei de pensionare. Domnule Țuturaș, ce vă pot spu-

ne acum, este faptul că există o intenție de reducere a vârstei de pensionare cu 
zece ani, pentru o nouă categorie de lucrători.

 Astfel legiuitorii vor o modificare a Legii 263 din 2010 privind sistemul 
unitar de pensii publice, pentru a acorda posibilitatea unui grup de lucrători 
care își desfășoară activitatea în condiții speciale, de a ieși la pensie mai devre-
me cu 10 ani. Este vorba despre sectorul de construcții navale, mai precis des-
pre personalul care își desfășoară activitatea în următoarele activități: control 
nedistructiv cu radiații ionizante, izolare cu vată minerală, galvanizare, sablare 
ori zincare, vopsitorie, sudură, montare sau demontarea de schele, lăcătușerie 
montaj, tubulatură montaj, polizare montaj, mecanică montaj, electrică montaj.

Muncitorii care au desfășurat activitatea în domeniile mai sus menționate timp de 30 de ani vor bene-
ficia de reducerea vârstei standard de pensionare cu 10 ani, vârsta minimă pentru bărbați fiind de 55 de 
ani, iar pentru femei de 53 de ani.
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 oaia 
de Birchiº

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ioan GUȚU -  Primar al comunei Birchiș

Ultima parte ce o mai 
aveam de parcurs către 

comuna Birchiș, am străbătut-o 
oprindu-mă câteva clipe în drep-
tul unei pajiști dominate de florile 
câmpului și ale pădurii din apro-
piere. Acolo, pășteau câțiva cai 
cu coamele și cozile tunse și ală-
turi de ei, meditau niște măgari 
plictisiți în așa hal încât și Buffon 
ar fi stat pe gânduri dacă ar fi fost 

nevoit să-i clasifice. În mijlocul terenului la umbra unui 
arbore, un copilandru cu ochii albaștri, a încălecat pe un 
roib micuț și gușat, fără șa şi s-a apropiat ca să-mi dea 
bună ziua. Am mai zăbovit puțin, apoi m-am îndreptat 
spre primărie acolo unde am vorbit cu edilul comunei, 
atât despre iluminatul stradal, cât și despre pandemia 
care ne-a ascuns zâmbetul în spatele unei măști.

Domnule primar, îmi amintesc că în dialogul nos-
tru trecut am vorbit fără a putea spune mai multe, din 
lipsă de spațiu, despre reabilitarea iluminatului public 
în toate localitățile comunei.

4Exact.
Ei bine, dacă atunci nu am putut aduce mai mul-

te informații privind iluminatul cu led, pot să vă rog 
acum să-mi spuneți, pentru toți locuitorii comunei 

dumneavoastră, ce avantaje prezintă aceste noi cor-
puri de iluminat?

4Draga mea, în primul rând trebuie să pornim, 
urmărind răspunsul, de la faptul că iluminarea stră-
zilor reprezintă o necesitate pentru toți cetățenii 
indiferent dacă ei trăiesc la oraș sau la sat. Un lucru 
e clar: întunericul favorizează infractorul. Când și 
unde se întâmplă cele mai multe abateri de la litera 
legii și a bunei cuviințe?

Nu știu.
4În timpul nopții și în locurile neiluminate. Acum 

revenind la corpurile cu led pentru iluminatul stra-
dal, pot să-mi asigur consătenii că lămpile cu led 
sunt ideale pentru a asigura iluminatul drumurilor 
publice, a parcurilor, a parcărilor, a spațiilor de joa-
că, etc.

Ce le diferențiază semnificativ de celelalte?
4În primul rând corpurile cu led pentru ilumina-

tul stradal au o greutate mică și o protecție împotri-
va umidității mai mare, putând fi folosite și la tempe-
raturi extreme și au o rezistență crescută la șocuri și 
vibrații. Apoi, faptul că se pot monta individual sau 
în grupuri pentru a spori volumul de lumină, oferind 
în același timp o distribuție uniformă a luminii. Și nu 
în ultimul rând, este de ținut seama și de faptul că 
folosind astfel de mijloace de iluminat stradal, vom 

economisi simțitor energia electrică a comunei.
Domnule primar, stăm de vorbă într-o perioadă 

grea pentru oamenii acestei țări și desigur pentru lu-
mea toată.

4Adevărat, traversăm acum o stare înspăimân-
tătoare pentru întreaga planetă, cu niște restricții 
nemaiîntâlnite până acum, dar și cu speranța că res-
pectând restricțiile, vom putea controla mai eficient 
acest virus cu o capacitate de răspândire teribilă.

În comuna dumneavoastră, am văzut că oamenii au 
înțeles să respecte dispozițiile guvernului.

4Da, este adevărat că locuitorii comunei Birchiș, 
au respectat și respectă în continuare măsurile im-
puse, fapt pentru care le mulțumesc.

Parcă sunt mai ușor de suportat restricțiile atunci 
când trăiești în mediul rural, nu credeți?

4Este adevărat, aici oamenii au posibilități de 
mișcare mult mai largi în spațiul gospodăriei lor, 
de obicei unul destul de generos. Dar teama, este 
aceeași, indiferent că locuiești într-un apartament 
sau într-o casă de la țară.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru buna primi-
re și pentru dialog.

4Și eu îți mulțumesc Roxana pentru că ne pro-
movezi atât de frumos comuna în jurnalul Banatului 
nostru drag.

Respectând restricþiile, vom putea controla mai eficient acest virus cu o capacitate de rãspândire teribilã

Mereu atent la pulsul vieții, domnul Aurel Vodicean, din comuna Birchiș, 
cunoscut cititorilor din Țara Banatului prin frumoasele sale romane in-

spirate din părțile locului, ne trimite la redacție un poem mai trist chiar decât 
virusul care ne bântuie.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Călătoresc ostili cu vântul
Au invadat întreg pământul.
Lacăte pe lăcașuri sfinte,
Cimitire pline de morminte,
Ucid sadic ca o reptilă
Doamne fie-ți milă!

Cocori pe pânza sinilie,
Flori în codru și pe câmpie,
Clipe de vis în cântec de idilă
El, fecioraș, ea, încă o copilă.
Doamne fie-ți milă!

Primăvara de durere plină
Fiii bătrânei în carantină
Se vorbește de incinerare,

A venit apocalipsa oare?
Plânge, de viață îi este silă
Doamne fie-ți milă?
 
Stare de urgență, tărăboi,
Se fac trieri cum este la război.
Medicii au măștile pe față,
Panică în lupta pentru viață.
Țara-i în doliu plânge umilă
Doamne, fie-ți milă!

Clopote în epidemie
Plâng peste sat într-o liturghie.
Nu uita, Doamne, buni și răi
Și noi suntem copiii tăi.

Viruºi  criminali  în  serie

 Din albumul comunei

Februarie 2020 – Domnul Ioan Guţu, vicepreşedinte al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, 
la întâlnirea de început de an cu membrii fondatori ai asociaţiei. 

Pe atunci, oamenii se mai puteau întâlni ! Ce departe par azi acele timpuri !

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem
Doamna Felicia Frențiu din comuna Birchiș, ne solicită 

noutăți privind unele scutiri de taxe și impozite pentru 
pensionari. Stimată doamnă Frențiu, există, în acest sens, o 
propunere legislativă care prevede scutirea pensionarilor de 
la plata unor impozite, propunere care a trecut tacit de Senat.

Este vorba despre scutirea de la plata impozitelor pentru 
sumele obținute din închirierea unor spații de locuit, dar și 
scutirea de la plata impozitelor pe clădire.

În textul propunerii de modificare a Codului fiscal se 
spune că pensionarii pentru limită de vârstă, pensie anti-
cipată sau pensie anticipată parțială în sistemul public de 
pensii vor fi scutiți de plata impozitelor pentru veniturile 

obținute din închirierea locuinței parțial către:
• elevi din învățământul general obligatoriu de stat, particular și confesional acreditat;
• studenți sub 26 de ani, înmatriculați la formă de învățământ de stat sau privată;
• persoane la ieșirea din sistemul de protecție specială conform Legii nr. 272 din 21 
iunie 2004 privind protecția și promovarea drepturilor copilului, cu modificările și 
completările ulterioare, până la împlinirea vârstei de 26 de ani.

Propunerea legislativă prevede că declararea și nerespectarea prevederilor 
menționate mai sus este considerată infracțiune de evaziune fiscală.
Când fugi de dracu’ şi dai de tată-su

Coronavirus - prea mult dezinfectant strică

Folosirea mult prea frecventă sau incorectă a mijloacelor de dezinfectare 
poate conduce la mutații ale virusurilor, susține publicația The Conversa-

tion, citând un studiu pe această temă.
Potrivit acestuia, produsele antiseptice distrug ADN-ul bacteriilor, dar pot antre-

na mutații și pot dezvolta, la anumite virusuri, imunitate la respectivele substanțe.
Mai mult, autorii articolului afirmă că, în teorie, metodele false de protecție îm-

potriva virusurilor pot provoca alte epidemii de infecții și pot crește rata mortalității.
Specialiștii nu recomandă nici preparatele artizanale făcute pe bază de spirt. Pe 

lângă faptul că eficiența lor nu a fost dovedită, ele pot genera efecte secundare.
În opinia lor, nici produsele chimice casnice, precum detergenții de vase, de 

spălat și de curățat, nu reprezintă o armă eficientă împotriva virusurilor. Mulți dintre 
compușii chimici din compoziția lor atacă pielea mâinilor și pot pătrunde chiar în 
organism.

Prin urmare, pentru a evita efectele negative, specialiștii spun că produsele anti-
septice trebuie tratate precum medicamentele, adică folosite pe cât posibil de rar și 
cu respectarea strictă a instrucțiunilor.
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Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Se scufunda ziua într-o 
ceață albăstrie de par-

că ar fi tras cineva deasupra ei 
o pânză de borangic. Era cald și 
în țarinele îngrijite ale câmpiei 
bănățene, se înălța, din pămât, 
mirosul reavăn al primăverii. La 

intrarea în frumoasa comună Fântânele, în văzdu-
hul vioriu scânceau niște păsări și vreo două muieri 
care se duceau spre sat se opriseră să le caute pe 
cer, cu mâinile streașină la ochi. La intrarea în pri-
măria comunei, cu o politețe care obligă oaspeții să 
o țină minte, edilul comunei: domnul Otlăcan. Fe-
lul său de a se purta cu oamenii, fie ei musafiri sau 
consăteni, îmi amintește mereu îndemnul din Car-
tea Sfântă: „Smerenia vameșului, răbdarea lui Iov, 
blândețea lui David și dragostea care niciodată nu 
cade…” Emil Nicolae Otlăcan, un bărbat cu solidă 
aderență la valorile umane și un interlocutor cap-
tivant. Dovadă că timpul alocat interviului de mai 
jos, a trecut pe negândite. Iar de-a lungul dialogu-
lui, domnul primar mi-a vorbit despre proiectele de 
investiții prezente și de viitor, mi-a mărturisit că are 
pe rol în diferite stadii de promovare, construirea și 
dotarea școlii gimnaziale, a căminului cultural, as-
faltarea străzilor, extinderea utilităților în zonele noi 
de locuințe, respectiv curent electric, iluminat, gaz, 
apă - canal, drumuri, ceea ce va contribui la dez-
voltarea economico-socială și de mediu a comunei, 
creșterea standardului de viață al concetățenilor și a 
atâtea și atâtea altele. Și îl cred, atât eu, cât și con-
sătenii săi, pentru că faptele sale sunt la vedere, iar 
dânsul chiar este un om al faptelor.

Domnule primar, haideți să începem dialogul 
nostru din luna mai cu un obiectiv drag dumnea-
voastră.

4Toate îmi sunt dragi, dar unul mai luminos, 
ca să spun astfel, este proiectul de modernizare al 
iluminatului public în Fântânele.

Cu ce valoare?
4În valoare de 466.000 lei cu finanțare de 

la Ministerul Lucrărilor Publice Dezvoltării și 
Administrației, prin PNDL.

Când ați semnat proiectul?
4 Am semnat proiectul de finanțare la sfârșitul 

lunii decembrie 2019, aflându-ne azi în procedura 
de achiziție publică, a întocmirii proiectului tehnic 
și a executării lucrării.

Și în cadrul programului de finanțare dezvoltat 
prin Compania Națională de Investiții?

4 În cadrul programului de finanțare dezvoltat 

prin Compania Națională de Investiții tot cu fon-
duri guvernamentale, avem un al șaselea obiectiv. 
Este vorba de proiectul privind  „Construirea și do-
tarea Căminului Cultural Făntănele  județul Arad”, 
în valoare de peste 4,9 milioane lei, aprobat pen-
tru finanțare ca urmare a deplasării mele în luna 
ianuarie a anului 2020 la Compania Națională de 
Investiții prin Hotărârea numărul 9, din 23 ianuarie 
2020. Avem preocupări și pe această linie și nădăj-
duim să dăm drumul și la această investiție.

Prin cine va fi făcută licitația?
4Licitația va fi făcută prin intermediul Compa-

niei Naționale de Investiții. Noi le-am predat tere-
nul încă de anul trecut și proiectul tehnic.Vom tre-
ce la licitație și sperăm să nu mai avem contestații, 
dorind ca în acest an să începem și construirea 
Căminului Cultural în Fântânele.

Ați susținut aceste obiective și din bugetul local?
4Menționez că la toate aceste proiecte am 

participat cu cofinanțări de la bugetul local pen-
tru întocmirea documentațiilor tehnice premer-
gătoare aprobării lor și a semnarii contractelor de 
finanțare cu ministerele de resort.

Că tot veni vorba de bugetul local, cum stați cu 
investițiile de la bugetul local?

4Avem proiectul de „Construire drumuri în in-
teriorul localității Tisa Nouă comuna Fântânele”, 
finanțat de la bugetul local în anul 2019 în valoare 
de peste 1.600.000  lei, în cadrul căruia, anul trecut 
am reușit să finalizăm proiectul tehnic și să începem 
pregătirea străzilor pentru asfaltare, reușind să as-
faltăm șase străzi și acuma le pregătim și pe celelal-
te opt străzi pentru asfaltare. Sperăm că nu ne va 
bloca această pandemie de COVID19 nici pe noi, dar 
nici pe firma constructoare. Și tot de la bugetul local 
în anul 2019 am demarat un alt obiectiv de investiții.

Anume?
4Este vorba de ,,Proiectare  și execuție garaj 

pentru autospeciala PSI”, în valoare de  159.000 de 
lei pe care l-am finalizat. Și ne bucură faptul că au-
tospeciala PSI a Serviciului Voluntar pentru Situații 
de Urgență este tot timpul în stare de funcționare, 
la adăpost și gata pregătită de intervenție. Astfel 
că de fiecare dată reușim în timp util să intervenim 
când este cazul, la incendii cu această mașină spe-
cială. Am primit și o informare de la Inspectora-
tul pentru Situații de Urgență a județului Arad că 
nu mai putem conta și pe sprijinul lor, în această 
situație de urgență, fiindcă ei, acum, au atribuții 
suplimentare. Așadar, va trebui să ne descurcăm 
singuri, dacă va fi cazul să intervenim într-un caz 

de urgență, de altfel, întotdeauna, ne-am descur-
cat cu mașina noastră, dar când au fost incendii de 
mai mare intensitate  atunci am solicitat sprijinul 
I.S.U. - Arad, fiindcă noi ne aflăm la doar 8 km de 
sediul  lor, de aceea intervențiile au fost foarte efi-
ciente și la timp și au fost evitate pagubele mari la 
nivelul gospodăriilor  unde au avut loc incendiile.

Cum decurge, domnule primar, proiectul de rea-
bilitare a școlii și a trotuarelor?

4Da, un alt proiect cu finanțare de la bugetul 
local este ,,Reabilitarea Școlii Primare Fântânele” 
în valoare de peste 290.000 lei cu care suntem 
în curs de finalizare. Am reușit la Școala Prima-
ră din localitatea Fântânele să facem multe. Am 
avut până acum patru clase în corpul mai nou al 
școlii. Corpul vechi l-am reabilitat și arată foarte 
bine. Acolo am obținut încă o sală de clasă și acum 
avem cinci săli de  clase, sală de sport, vestiar, ma-
gazie tehnică,  magazie pentru efectele cadrelor 
didactice și o încăpere special destinată pentru 
,,Cornul și laptele”.

Să nu uităm de trotuare, nu de alta, dar trecem 
zilnic pe ele.

4Nu, nu uit și chiar amintesc faptul că un alt 
proiect cu finanțare tot de la bugetul local îl re-
prezintă și  reabilitarea trotuarelor în Fântânele și 
în satul aparținător Tisa Nouă, în valoare de pes-
te 196.000 lei, prin care am pavat 1.700 de metri 
pătrați de trotuare. Iată deci, că nu numai pe fon-
duri europene în cadrul PNDR  și guvernamentale 
prin PNDL am realizat investiții, ci și prin finanțări 
de la bugetul local. Astfel am reușit  să reabilităm 
multe străzi și  trotuare din localitate, activitate pe 
care o continuăm și în anul 2020 cu finanțare de la 
bugetul local.

Ați reușit să inventariați și achiziții?
4Da, am achiziționat și un Motoburghiu pe 

care l-am folosit la plantarea arborilor în cadrul 
acțiunii ,,Plantăm fapte bune ” și un generator 
de curent pentru Uzina de Apă de la Tisa Nouă 
pentru ca atunci când se ia curentul, gospodariile 
populației să nu rămână fără apă. Tot la acest capi-
tol, al achizițiilor, doresc să mai consemnez faptul 
că am achiziționat și o motocositoare pentru cosit 
spații verzi.

Domnule primar Emil Nicolae Otlăcan, cum 
apreciați anul 2020, până acum?

4Anul 2020 îmi pare, până acum, cu totul altfel 
decât cei 16 ani de când sunt primar, doi ani cât 
am fost viceprimar și șase ani cât am fost secretar 
al comunei Fântânele. 

Anul 2020 îmi pare, pânã acum, cu totul altfel decât cei 16 ani de când sunt primar, doi ani cât am fost viceprimar 
ºi 6 ani cât am fost secretar al comunei Fântânele

Emil Nicolae OTLĂCAN -  Primar al comunei Fântânele

 oaia de 
Fântânele

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan



20. mai

www.revistabanatul.ro ISSN 2069 – 9689  
ISSN-L = 2069 – 9689 | E-mail:  contact@revistabanatul.ro

Ediţie coordonată de Roxana FURDEAN

Se distribuie gratuit

doamne, Vino Şi ne ajută 
să rostogolim piatra păcatului de pe inima noastră Şi să intri tu în ea!

† IOAN

Publicăm, cu fiască dragoste, „Pastorala de 
Sfintele Paști – 2020”, trimisă redacției 

noastre după ce ediția lunii aprilie a jurnalului 
interregional „Banatul” se afla la tipar, cu gândul 
frumos că dăruim tuturor cititorilor noștri un nou 
mesaj de înțelepciune și iubire semnat de Ioan cel 
Bun, Mitropolit al Banatului istoric.

Iubiţi fraţi și surori în Domnul,
Praznicul Învierii Domnului ne aduce chiar și 

în anul acesta mângâiere, bucurie și învățătură 
duhovnicească. Azi, Hristos a venit să ne mângâie, 
văzându-ne că suntem mai triști ca oricând. El le 
spune Apostolilor Săi că vor avea necazuri în lume, 
dar să îndrăznească, pentru că El a biruit și împreună 
cu El vor birui și ei: „În lume necazuri veți avea, 
dar îndrăzniți. Eu am biruit lumea”. Mai mult, El a 
biruit cel mai mare necaz al omului, care era moartea. 
Hristos, pe Cruce, biruie moartea. Hristos nu doar 
pătimește și moare pentru noi, ci El și înviază pentru 
noi, ne dă și nouă arvuna vieții veșnice.

Au fost și mai sunt și azi oameni care se îndoiesc 
de Învierea lui Hristos. Sfântul Apostol Pavel a avut 
în centrul propovăduirii sale Învierea lui Hristos, pe 
Care L-a întâlnit pe drumul Damascului (cf. Faptele 
Apostolilor 9, 1-5). Arătările Mântuitorului după 
Înviere au fost experiate de femeile mironosițe, de 
Apostoli și de cei peste cinci sute de frați, așa cum 
mărturisește Sfântul Apostol Pavel: „În urmă S-a 
arătat deodată la peste cinci sute de frați, dintre care 
cei mai mulți trăiesc până azi, iar unii au și adormit”.

Mormântul gol, săpat în piatră, a grăit și el despre 
Învierea lui Hristos. Iudeii n-au putut nega punerea în 
mormânt a trupului lui Hristos și nici faptul că după 
trei zile mormântul a rămas gol (cf. Matei 27, 57-66).

Învierea lui Hristos este un act unic în istoria 
omenirii și a devenit arvuna învierii noastre. Sfântul 
Apostol Pavel se adresează Corintenilor și le pune în 
față această mare minune: „De va zice cineva: Cum 
înviază morții? Și cu ce trup au să vină? Nebun ce 
ești! Tu ce semeni (bob de grâu) nu dă viață dacă 
nu va fi murit (…). Se seamănă trup firesc, înviază 
trup duhovnicesc”. Vedeți ce cuvinte aspre le spune 
Sfântul Pavel celor care pun la îndoială Învierea lui 
Hristos?!

Iosif din Arimateea și Nicodim au luat trupul 
lui Iisus și l-au semănat în mormânt săpat în piatră. 
Răsare, oare, o sămânță care cade pe o stâncă?! 
Nicidecum! Dar ce-au semănat cei doi ucenici în 
piatră? Ei au semănat trupul lui Hristos și a răsărit 
Învierea. Sfântul Pavel ne spune că Învierea nu este 
o readucere la viață a trupului vechi și nici o creare a 
unui trup nou din nimic, ci o pnevmatizare a trupului 
muritor al lui Hristos: „Cât despre noi, cetatea noastră 
este în ceruri, de unde și așteptăm Mântuitor, pe 
Domnul Iisus Hristos, Care va schimba la înfățișare 
trupul smereniei noastre, ca să fie asemenea trupului 
slavei Sale, lucrând cu puterea ce are de a-Și supune 
Sieși toate”. Apostolii și ucenicii au recunoscut o 
corporalitate a lui Hristos înainte de moarte, altfel 
nu ar fi putut propovădui Învierea Lui. Caracterul 
trupului înviat al lui Hristos nu poate fi cunoscut prin 
simpla cercetare istorică, ci numai prin credință.

Iubiți credincioși,
Să trăim așa încât viața lui Hristos să devină viața 

noastră. Prin împărtășire, Trupul și Sângele lui Hristos 
lucrează în noi în vederea învierii noastre și astfel 
dimensiunea fizică a trupului nostru depășește orizontul 
morții. Hristos ne pătrunde în Euharistie cu Trupul Lui. 
Hristos a îndumnezeit trupul Său încă de la zămislirea 
din Fecioara Maria. Nici chiar în timpul morții trupul 
Său nu a fost lipsit de această îndumnezeire.

Învierea lui Hristos este un act unic și creator al 
lui Dumnezeu și reprezintă intervenția lui Dumnezeu 
în istorie, în lumea noastră, în lumea morții. După 
căderea omului în păcat și în moarte, ridicarea lui nu 
putea veni prin sine. Numai Hristos, ca Dumnezeu 
Întrupat, a putut învinge moartea. El coboară la iad, 
în casa morții, și acolo învinge moartea. A murit 
moartea. Profetul Isaia vorbește despre Domnul 
Savaot că: „El va înlătura moartea pe vecie!” (Isaia 
25, 8) Iar profetul Osea spune: „Din stăpânirea 
locuinței morților îi voi izbăvi și de moarte îi voi 
mântui. Unde este, moarte, biruința ta?”

La Vecernia din Sâmbăta Mare auzim: „Astăzi 
iadul strigă suspinând: Mai bine mi-ar fi fost de n-aș 
fi primit pe Cel ce S-a născut din Maria, că venind 
asupra mea mi-a surpat puterea; porțile cele de aramă 
le-a sfărâmat. Sufletele pe care le țineam întru mine 
mai dinainte, Dumnezeu fiind, le-a înviat. Astăzi 
iadul strigă suspinând: Zdrobitu-s-a stăpânirea mea, 
Păstorul S-a răstignit și pe Adam l-a înviat”.

Învierea are și o dimensiune istorică, deoarece 
persoanele care L-au văzut pe Hristos Înviat erau 
persoane istorice. Prin Înviere, Hristos dă o nouă 
dimensiune istoriei, care, până atunci avea un sfârșit 
tragic, iar de acum ea intră în veșnicie. Hristos 
binecuvântează istoria și pe cei care o însoțesc aici, 
pe pământ. Hristos înviază istoria, pe care, însă, o 
va pune în cumpăna dreptății, la cea de-a doua Sa 
Venire în lume. Nicio faptă săvârșită în istorie nu va 
fi trecută cu vederea, totul va fi judecat. Nu încercați 
să ucideți istoria, că Iisus Hristos a murit, a înviat și 
a înviat-o și pe ea.

Lui Hristos I-a fost milă de om, nu doar pe Cruce, ci 
și atunci când a coborât la iad să-i ridice pe cei căzuți 
în umbra morții. Nu întâmplător în slujbele noastre 
cerem totdeauna mila lui Dumnezeu. Hristos nu este 
un pelerin prin iad, ci Acela Care îi ridică pe Adam 
și pe Eva și pe toți cei care ajunseseră în casa morții. 
În arătările Sale după Înviere, Hristos are inițiativa, 
El vine în întâmpinarea Apostolilor și-i ridică de pe 
valurile necredinței și ale îndoielii. Despărțirea de 
ei, la patruzeci de zile după Înviere, nu este tristă, 
ci este o despărțire mângâietoare, prin venirea 
Mângâietorului, a Duhului Sfânt, la Cincizecime. 
Să facem și noi azi faptele Mângâietorului și să-i 
mângâiem pe cei aflați în suferință.

Prin Învierea Sa, Hristos pune început credinței 
celei noi: veșnicia omului. Și astfel omul nu rămâne 
doar un personaj istoric, ci un fiu al veșniciei și 
al comuniunii întru iubire cu Preasfânta Treime 
Dumnezeu. Învierea Mântuitorului ne dă puterea 
să depășim greutățile acestei vieți pământești și să 
tindem tot mai mult la asemănarea cu Iisus Hristos, 
Cel Care a venit să ne ridice din robia morții și să ne 
ducă în Casa Părintelui Ceresc (cf. Ioan 14, 2-3).

Drept-măritori creștini,
Omul ajunsese, înainte de Învierea lui Hristos, o 

ființă care se târa între pământ și cer; un paznic de 
morminte, un paznic al durerii. Omul păzea moartea 
fratelui său. Timpul creștea în urma lui și îl ducea 
spre moarte. Dumnezeu îl făcuse pe om icoană a Sa, 
iar omul s-a făcut un tablou.

Iubiților, Maica Domnului a ajuns în ipostaza de 
a-și vedea Fiul răstignit pe Cruce. Cât de mare i-a 
fost durerea! Însă pe ea putem să o numim, și așa va 
și rămâne, Maica Vieții, iar durerea ei nemărginită 
s-a transformat în bucurie pentru toată lumea. 
Drumul Crucii, fără durere, n-ar fi dus nicăieri, dar 
marea durere a adus bucuria Învierii. Durerile se 
sting, gândurile mor, însă omul, după Învierea lui 
Hristos, nu mai moare. Omul nu mai rămâne străjuit 
de țărână în umbra morții, ci rămâne ocrotit de 
aripa veșniciei. Pentru unii infinitul este foarte greu, 
pentru alții este bucuria întâlnirii cu Iisus Hristos 
Cel Înviat. Omul se vremuiește, însă ferice de cel 
ce se vremuiește încă de aici, în Iisus Hristos. Să 
ne vremuim spre pocăință, că acolo unde cade o 
lacrimă a pocăinței, răsare o floare, iar unde cade o 
picătură din sângele urii, răsare un spin.

Iubiții mei,
Până la Învierea lui Hristos, moartea rămăsese 

singurul regizor pe scena lumii. Tot ea trăgea cu 
sapa cortina peste ultimul act din viața omului: 
moartea. Omul se învoise să joace în spectacolul 
lumii regizat de moarte. Ea, moartea, ar fi vrut să-I 
ia locul Creatorului. El este Cel Care a scris această 
capodoperă, „Om”, iar moartea începuse să o pună pe 
scena lumii. Însă Dumnezeu intervine în istoria lumii 
și nu-Și lasă opera „Om” să fie dirijată de moarte.

Moartea a pus în scenă chiar pironirea Iubirii pe 
stânca Golgotei, să nu mai înflorească niciodată. A 
dat-o spinilor, dar Iubirea, dintre piroane și spini, S-a 
înălțat la Cer, murind moartea și înviind viața.

Până la Hristos, istoria era știința nefericirii 
oamenilor. Hristos este începutul vremuirii noastre în 
lumina Învierii Sale. Hristos a înviat și noi vom învia: 
„Adevărat, adevărat zic vouă, că vine ceasul, și acum 
este, când morții vor auzi glasul Fiului lui Dumnezeu 
și cei ce vor auzi vor învia”. „Oare poate Dumnezeu să 
dea viață morților”, ar întreba cineva. Noi, în a noastră 
credință, mărturisim: „Da! El ține viața, o păstrează în 
cei vii și o dăruiește celor care încă nu s-au născut.” 
Boabele de grâu înmulțite în spice îi reprezintă pe toți 
cei botezați în trecut, în prezent și în viitor. Suntem 
toți rod al morții și al Învierii lui Hristos. Toți avem 
soarta unui grăunte semănat în pământ.

Fraților, Hristos îi numește „prieteni” pe Sfinții Săi 
Apostoli și îi iubește ca pe prietenii Săi devotați: „Voi 
sunteți prietenii Mei dacă faceți ceea ce vă poruncesc. 
De acum nu vă mai zic slugi, că sluga nu știe ce face 
stăpânul său, ci v-am numit pe voi prieteni, pentru 
că toate câte am auzit de la Tatăl Meu vi le-am făcut 
cunoscute”. Chiar atunci când Iuda Îl trădează și Îl 
vinde, Hristos nu-Și retrage dragostea Sa, ci-l întreabă: 
„Prietene, pentru ce ai venit?” Mântuitorul, Care l-a 
iertat pe tâlharul de pe cruce, l-ar fi iertat și pe prietenul 
Său, Iuda, dacă ar fi rămas încrezător și și-ar fi cerut 
iertare. Acesta însă s-a pierdut prin deznădejdea sa.

Iubiți fii duhovnicești,
La Praznicul Învierii din acest an vedem cum 

Lumina plânge și auzim vaietul Luminii. În aceste 
momente să facem din punct virgulă și să mergem 
mai departe și să fim prieteni în continuare cu 
timpul. Omul se naște plângând și pleacă din această 
lume tăcând. Moartea ia din rând, nu la rând.

În această lume, fără Dumnezeu totul este nimic. 
Se spune că un copil era într-o pădure și i-a zis unui 
ram dintr-un copac: „Vorbește-mi de Dumnezeu.” Și 
îndată ramul a înflorit. Și noi, chiar dacă nu putem 
face o faptă bună, măcar să înflorim și să spunem un 
cuvânt de mângâiere celui aflat în necaz. Mângâierea 
este semnul că inima ta încă mai bate pentru semenii 
tăi. Femeile mironosițe au găsit piatra răsturnată și 
giulgiurile zăcând. Hristos vrea să intre în inima ta, 
dar pe ea se află o piatră pe care scrie păcat. Ajută-L 
să o răstoarne și să intre în inima ta.

Doamne, vino și ne ajută să rostogolim piatra 
păcatului de pe inima noastră și să intri Tu în ea!

Iubiții mei frați în Hristos, dreptatea lui 
Dumnezeu față de noi este condiționată de iubirea 
față de semenii noștri. Sfântul Apostol și Evanghelist 
Ioan ne spune: „Iubiților, dacă Dumnezeu astfel ne-a 
iubit pe noi, și noi datori suntem să ne iubim unul pe 
altul”. Să-i cuprindem în inima noastră pe cei care 
sunt acum în mare suferință și au nevoie de ajutorul 
nostru.

Să ne rugăm pentru toți care, în aceste clipe de 
grea încercare a neamului nostru, stau de strajă 
vieții.

Doamne, valurile mării acestei vieți s-au ridicat 
asupra corabiei noastre. Suntem singuri, vino Tu la 
cârma ei și o condu la limanul cel liniștit al iubirii 
Tale!

Hristos a înviat!


